
خریدار  نایــب رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اســامی با تاکید بر اینکه برنامه 
هفتم، یک برنامه مسئله محور است، گفت: دولت 
در برنامه هفتم برای حل مسائل کشور و اقتصاد 
مردم نهاد تدابیر خوبی اندیشــیده و به موضوع 
تامین اجتماعی، بهبود معیشــت مردم، کاهش 
نرخ تورم و امیــد آفرینی صورت ویژه توجه کرده 

است.
»شهباز حسن پور« با بیان اینکه در برنامه هفتم 
توسعه توجه ویژه و خاصی به برنامه محور بودن با 

رویکرد مشارکت مردمی شده است، اظهار کرد: 
دولت در لایحه این برنامــه، اقتصاد مردم نهاد را 

دستور کار قرار داده است.
وی با اشــاره به اینکه برنامه هفتــم، یک برنامه 
مسئله محور است، افزود: در این برنامه به موضوع 
تامیــن اجتماعی، بیمه هــای همگانی، توجه به 
بهبود معیشت مردم و کاهش نرخ تورم در کشور 
طی پنج سال آینده به صورت جدی و ویژه توجه 

شده است.
نایب رییس کمیســیون اقتصــادی مجلس با 
بیان اینکه در برنامه هفتم توســعه اســتفاده از 
تمام ظرفیت های موجود کشــور به عنوان یک 
فرصت ویژه، توجه خاصی شــده است، تصریح 
کرد: بهــره وری در ایــن برنامه بــه عنوان یک 
اصل مهم آمده اســت؛ همچنین بهره مندی از 
پتانســیل اقتصاد دریاها نیز مورد اهمیت قرار 

گرفته است.
حســن پور با بیان اینکه در برنامه هفتم توسعه 
اصــل ۴۴ قانون اساســی به عنــوان یک اصول 
مترقی مورد توجه قرار گرفته است، بیان داشت: 
پیشــران بودن معادن در اقتصاد کشور، توسعه 

صادرات، دولت الکترونیــک و حذف امضاهای 
طایی از نکات مورد توجــه برنامه ریزی در این 

برنامه است.

توانمندسازی دانش بنیان ها و استفاده از 
ظرفیت نیروی انسانی متخصص و کارآمد

وی با تاکید بر اینکه اقتصــاد مردم پایه به عنوان 
یک اصل برای پیشــرفت همراه با عدالت نیز در 
برنامه هفتم گنجانده شــده است، اظهار داشت: 
برنامه های پنج ســاله گذشــته بنا به هر دلیلی 
اجرایی نشده بود، اما دولت ســیزدهم در برنامه 
هفتم تــاش کرده تــا برنامه ای بنویســند که 
قابلیت اجرایی داشته باشــد و یکی از این موارد 

چابک سازی دولت است.
این نماینــده مجلس گفــت: توانمندســازی 
شرکت های دانش بنیان و اســتفاده از ظرفیت 
نیروی انســانی متخصص و کارآمد در کشور نیز 
در این برنامه مورد توجه است و در موضوع صنایع 
پایین دســتی نفت و پتروشــیمی که ارزآوری 
بیشتری برای کشــور دارد و از خام فروشی نفت 
جلوگیری می کنــد، در برنامه هفتم برنامه ریزی 

ویژه شده است.

امید آفرینی و امیدبخشی حاکم وجه قالب 
برنامه هفتم است

حسن پور با تاکید بر اینکه در برنامه هفتم به همه 
زیرساخت های کشور توجه شــده است، تاکید 
کرد: متاســفانه پمپاژ یاس و ناامیدی در کشور 
صورت می گیرد که همه زیبایی هــا را هم نازیبا 
جلوه می دهد کــه از مهم ترین اقدامات در برنامه 
هفتم امید بخشــیدن به مردم و جوانان است که 

دولت برای آن برنامه ریزی کرده است.
وی با اشــاره به بحث مولدســازی دارایی ها، 
گفت: این موضوع مصوبه ســران قــوا را دارد 
و باید مورد توجه جدی قــرار می گرفت که در 
برنامه هفتــم به این موضوع بــه صورت خوب 

پرداخت شده است.
نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید 
بر اینکه امید آفرینی و امیدبخشــی حاکم وجه 
قالب برنامه هفتم است، تصریح کرد: تقویت بنیه 
دفاعی کشور از دیگر مواردی است که در برنامه 

هفتم دیده شده. است.

اثر تکانه های اقتصادی روی بازار مسکن

چگونه قیمت مسکن در طول ۱۷ سال، ۵۲ برابر شد؟
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:

 در حال مذاکره 
 برای واردات مستقیم گاز 
از ترکمنستان هستیم
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 تنها گزینه جایگزین صندوق های 
بازنشستگی ورشکسته

مهران حســنخانی  اصولا پوشــش های بیمه ای به منظور حفظ و حراست 
عایق مادی و معنوی انســان در مقابل عــدم اطمینان هــا در طول زندگی 
طرح ریزی شده است، زیرا انسان نه از زندگی و طول عمر خود اطمینان دارد و 
نه از وضعیت اقتصادی و آینده ای که ممکن است لطمات جبران ناپذیری به او 

و خانواده اش وارد کند. 

یادداشت

نایب رییس کمیسیون اقتصادی:

ویکرد حل مسائل کشور تدوین شده است برنامه هفتم با ر

بیشــترین نرخ مصــوب بلیــت هواپیما برای 
پروازهای داخلــی مربوط به مســیر کیش - 
ســاری معادل دو میلیــون و ۱۷۳ هزار تومان 
اســت؛ با وجود این در ســایت شــرکت های 
هواپیمایی، همچنــان قیمت های خارج از نرخ 

مصوب دیده می شود.
 پس از کشــمکش های بســیار، تغییر بلیت 
هواپیما که در ماه های گذشــته درخواست 
ایرلاین ها بود و موافقت ســازمان هواپیمایی 
کشوری را هم داشــت، به تایید ستاد تنظیم 
بازار رسید تا با گذشت یک سال و نیم از ثبات 
رســمی قیمت بلیت، بالاخره مجوز افزایش 
۲۹ درصدی به شرکت های هواپیمایی داده 

شود.
طبق جدولی  که با گذشــت یک هفته از اعام 
غیررسمی بلیت هواپیما، در ســایت سازمان 
هواپیمایی کشــوری قرار گرفته، بیشــترین 
قیمت بلیت مربوط به مســیر کیش - ساری و 
دو میلیون و ۱۷۳ هزار و ۱۰۰ تومان اســت. با 
وجود این، فــارغ از بلیت هایی کــه به صورت 
چارتری به فروش می رسد، همچنان بلیت های 
سیســتمی و با قیمت هایی خــارج از آنچه در 
جدول مصوب شده سازمان هواپیمایی منتشر 

شده، در وب سایت های رسمی ایرلاین ها دیده 
می شود.

برای مثال در مســیر بندرعباس - ساری، نرخ 
رســمی مصوب یک میلیون و ۹۰۲ هزار تومان 
است، اما بلیت این مســیر تا دو میلیون و ۲۰۰ 

هزار تومان هم وجود دارد.
در مســیر تهران - اهواز، سقف قیمت مصوب، 
یک میلیــون و ۲۰۷ هزار تومان اســت، اما در 
سایت ایرلاین ها، این عدد رعایت نشده و بلیت 
تا قیمت یک میلیــون و ۵۵۰ هزار تومان هم به 

فروش می رسد.
همچنین در مســیر تهران - مشــهد ســقف 

قیمت بلیت یک میلیــون و ۳۱۴ هزار تومان 
در نظــر گرفته شــده، اما برخی شــرکت ها 
بلیت را با نرخ یک میلیــون و ۵۵۰ هزار تومان 

می فروشند.
مثال دیگری از رعایت نشدن نرخ بلیت مربوط 
به مسیر تهران - بندرعباس است؛ در حالی که 
حداکثر نرخ مصوب این مســیر، یک میلیون و 
۶۹۶ هزار تومان اســت، در برخــی ایرلاین ها، 
این سقف رعایت نشــده و تا دو میلیون و ۱۰۷ 
هزار تومان هم می توان برای این مسیر پروازی 

بلیت پیدا کرد.
البتــه ســازمان هواپیمایی کشــوری، هفته 
گذشــته مهلتی دو هفته ای به ایرلاین ها داده 
که پروازهای چارتری از تهران به شــش مقصد 

پرتردد و بالعکس را حذف کنند.  
با وجود این، رعایت نشــدن سقف قیمت بلیت 
در حال حاضر خــارج از مســیرهای تهران به 
این مقصدهــا و پروازهای چارتــری هم دیده 

می شود.
 بــا توجــه بــه ناراضی بــودن شــرکت های 
هواپیمایی از افزایش ۲۹ درصــدی، باید دید 
ســازمان هواپیمایی برای کنتــرل قیمت ها با 

ایرلاین ها به چه تعاملی خواهند رسید. 

هوایی

مناقصه عمومی یک مرحله ای گران ترین بلیت هواپیما چند تومان است؟
به  شماره  402-17

 نوبت دوم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط 
کلی ذیل از طریق برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف ( شرح مختصر کارها :

مدت پیمان شهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه
)ماه(

مبلغ تضمین شرکت
 در فرآیند ارجاع كار )ریال(

تکمیل راه مارو دریخا و محورهای 
فاقد راه شهرستان بندرخمیر

84،594،910،907بندرخمیر91،898،218،148

ب( محل تاًمین اعتبار : از محل اعتبارات  استانی 
ج( شرایط متقاضی :  1 – داشتن شخصیت حقوقی  2-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار و 
ضمانت نامه انجام تعهدات  3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری . لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند » ج « فوق 
بوده و آمادگی اجرای پروژه را دارند می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از ساعت 15:30 مورخ 1402/03/07 لغایت ساعت .14:00 
مورخ 1402/03/16  به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات الترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین 
مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 14:00 مورخ  1402/03/27 و بازگشایی پاکات ساعت 09:00 مورخ 1402/03/28خواهد بود.

جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/03/06 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/03/07

شناسه آگهی:1502978
اد     اره کل راهد     اری و حمل و نقل جاد     ه ای 

استان هرمزگان

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای   



 رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:

باید از حکمرانی گمانه به حکمرانی داده  حرکت کنیم

پرونده »انتخابات ۲۰۲۳ ترکیه«

وزی در انتخابات ترکیه دارد؟ آیا قلیچدار اوغلو امیدی به پیر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 اجرای صحیح سیاست های کلی اصل ۴۴ 
 قانون اساسی برای تحقق اقتصاد مردمی

 در برنامه هفتم
علی مطیع جهانی هدف اصلی از اباغ قانون سیاســت های کلی اصل 
۴۴ قانون اساسی کمک به رشــد اقتصادی و توسعه اقتصاد غیردولتی 
است. توسعه در کشــور زمانی در مســیر اصلی خود قرار می گیرد که 
تمامی ابعاد آن اعم از توسعه اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی به 

رشد واقعی برسد.
در بسیاری از کشورهای توسعه یافته، اقتصاد بر محور خصوصی استوار 
بوده و نقش دولت به عنوان ناظر و حامی اقتصاد خصوصی بسیار پررنگ 
اســت؛ لذا با اباغ قانون سیاســت های کلی اصل ۴۴ و تاکیدات رهبر 
معظم انقاب بر ایجاد اقتصاد مردمی و واگذاری امور به بخش خصوصی 
و توجه و حمایت ریاست جمهور در دولت ســیزدهم به جایگاه واقعی 
بخش تعاونی و خصوصــی در تحقق اقتصاد مردمــی، می توان جایگاه 
اقتصاد غیردولتی را به ســهم قابــل توجهی از تولیــد ناخالص داخلی 

رساند.
در این قانــون رهبر معظم انقاب در متن سیاســت های کلی اصل ۴۴ 

هشت هدف را مشخص کردند که عبارت اند از:
    شتاب بخشیدن به رشد اقتصاد ملی

    گســترش مالکیت در ســطح عموم مردم به منظــور تأمین عدالت 
اجتماعی

    ارتقای کارایی بنگاه های اقتصادی و بهره وری منابع مادی و انسانی 
و فناوری

    افزایش رقابت پذیری در اقتصاد ملی
    افزایش سهم بخش های خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی

    کاستن از بار مالی و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های اقتصادی
    افزایش سطح عمومی اشتغال

    تشویق اقشــار مردم به پس انداز و ســرمایه گذاری و بهبود درآمد 
خانوارها

در راستای تحقق اهداف اصلی سیاست های کلی اصل ۴۴ می توانیم به 
جایگاه مهم ترین بعد اقتصادی کشــور یعنی اقتصاد تعاونی اشاره کرد. 
اقتصاد تعاونــی به عنوان رکن دوم اقتصاد، با توجه به حضور مســتقیم 
مردم و نقش مدیریتی آن توســط آنها به عنوان اصلی ترین نوع اقتصاد 
مردمی است که می تواند در اجرایی شــدن سیاست ها مورد توجه قرار 

گیرد.
تعیین ســهم ۲۵ درصدی بخش تعاون از تولید ناخالص داخلی، گواه 
این است که با اســتفاده از ظرفیت های بخش تعاون بســیاری از امور 
اقتصادی دولت بالاخــص واگذاری بنگاه هــا، می تواند ازطریق بخش 
تعاون مدیریت شود، اما در سنوات گذشــته به دلیل عدم اعتقاد و باور 
از سوی دولتمردان به ویژه عدم اجرای سند توسعه بخش تعاون، سهم 
این بخش به حدود ۷ درصد از تولید ناخالص داخلی رســیده است که 

می توانست به رشد بیشتری دست یابد.
بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم و اعتقاد و حمایت شــخص رییس 
جمهور محترم از جایگاه بخش تعاون و تاکید ایشــان بر اجرایی شدن 
سند توسعه بخش تعاون و اصاح و اباغ این سند در ۲۸ اسفند ۱۴۰۱، 
نشــان از عزم جدی در ایجاد اقتصاد مردمی و واگذاری امور اقتصادی 
به تشــکل های خصوصی اســت که بــا افزایــش ظرفیت های بخش 
غیردولتی، نقش اقتصاد تعاونی و خصوصی در اقتصاد کشــور نمایان تر 
خواهد شد و از طرفی همان طور که در سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساســی به نقش حاکمیتی دولت اشاره شده اســت، می بایست نقش 
دولت در قالب »سیاســت گذاری و نظارت بر اجرای قوانین موضوعه« 
تداوم یابد.در بند یــک از بخش »د« )سیاســت های کل واگذاری(، بر 
»توانمندسازی بخش های تعاونی و خصوصی« و »نظارت و پشتیبانی 
بعد از واگذاری برای تحقق اهداف واگذاری« تاکید شده است. در بخش 
»هـ« )سیاست های کلی اعمال حاکمیت( باز تصریح شده است که پس 
از ورود بخش های غیردولتی به اقتصــاد، باید اعمال حاکمیت عمومی 

دولت از طریق »سیاست گذاری و اجرای قوانین و مقررات« تداوم یابد.
همان طور که مشخص اســت، برای دولت هر سه نقش هدایت، نظارت 
و حمایت پیش بینی شــده، یعنی مجوز فعالیت بــه بخش غیردولتی 
در حوزه های مختلف داده شــده و فعالیت های غیرحاکمیتی به بخش 
غیردولتی واگذار شــده است، اما از دولت خواســته شده برای فعالیت 
اقتصادی بخش های غیردولتی »سیاســت گذاری« کند )دقت کنید! 
سیاســت گذاری دولت برای بخش غیردولتی(، یعنــی برنامه هدایتی 
داشته باشد؛ بر اجرای این سیاســت ها »نظارت« کند و بخش تعاونی 
و خصوصی را توانمند کند و در راســتای برنامه هدایتــی خود، از این 

بخش ها حمایت کند.
یکــی از برنامه های اصلی و حمایتی کشــور تهیه برنامه های توســعه 
اقتصادی اســت که پس از شــش دوره تدوین برنامه پنج ساله، نوبت 
به برنامه هفتم توســعه اقتصادی رسیده اســت که می بایستی نقش 
بخش اقتصاد غیردولتی در آن پررنگ تر از برنامه های گذشــته باشد تا 
بتوانیم نگاه اقتصادی کشور را به ســمت و سوی توسعه اقتصاد مردمی 
هدایت کرد.از آنجایــی که مقام معظم رهبری در اباغ سیاســت های 
کلی برنامه هفتم توســعه، اهداف اقتصادی برنامه را به طور کلی حول 
محور »پیشــرفت اقتصادی توأم با عدالت«، »ثبات در قیمت«، »رشد 
اقتصادی هشــت درصد«، »تک رقمی شــدن تورم«، »اصاح ساختار 
بودجه« و »ایجاد تحــول در نظام مالیاتی« تعییــن کرده اند، اما آنچه 
که در لایحه برنامه مشاهده می شــود نقش کم رنگ اقتصاد غیردولتی 
بالاخص اقتصــاد تعاونی در برنامــه بوده که انتظار می رود نســبت به 
تجدیدنظر در لایحه مذکور اقدامات اساســی صــورت پذیرد چرا که 
یکی از ملزومات تحقق رشــد ۸ درصدی، توجه به اقتصــاد مردمی یا 
مردمی سازی اقتصاد اســت و اقتصاد تعاونی ظرفیتی است که می توان 
به واسطه آن رشد ۸ درصدی را برای اقتصاد کشــور در برنامه هفتم به 
ارمغان آورد؛ به عبارت بهتر برای رشــد ۸ درصدی همراه با عدالت باید 
به ســمت بخش تعاونی روی بیاوریم و ضروری است که باید فضا برای 

حضور مردم به میدان اقتصاد فراهم شود.

تکرار ادعاهای واهی اوکراین، با هدف جلب 
بیشتر کمک های تسلیحاتی و مالی غرب است

 ســخنگوی وزارت امور خارجه گفــت: تکرار ادعاهــای واهی رئیس 
جمهور اوکرایــن علیه ایران، هم نــوازی با جنگ تبلیغی و رســانه ای 
محور ضدایرانی علیه دولت و ملت ایران اســت و با هدف جلب بیشــتر 

کمک های تسلیحاتی و مالی کشورهای غربی صورت می گیرد.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان در واکنش به 
اظهارات اخیر رئیس جمهور اوکراین علیه جمهوری اسامی ایران، آن 
را فرافکنی به منظور انحراف افکار عمومی و نمایشــی سیاســی توأم با 

ادعاهای بی اساس توصیف کرد و آن را بی ارزش دانست.
کنعانی افزود: جمهوری اســامی ایران همواره اعام کرده که مخالف 
جنگ اوکراین و استمرار آن اســت و از درد و رنج مردم اوکراین بسیار 
متأسف است و بر ضرورت یافتن راهکاری سیاسی برای پایان بخشیدن 
به آن در ســریعترین زمان ممکن تاکید دارد و آماده است برای تحقق 

آن مساعدت کند.
وی تاکید کرد: تکــرار ادعاهای واهــی رئیس جمهــور اوکراین علیه 
جمهوری اســامی ایران، هم نوازی با جنگ تبلیغی و رسانه ای محور 
ضدایرانی علیه دولت و ملت ایران اســت و با هدف جلب هر چه بیشتر 

کمک های تسلیحاتی و مالی کشورهای غربی صورت می گیرد.

دیدگاه

تریبون

رئیس جمهور گفت: برخی کشــورهای غربی به دنبال 
ایجاد تفرقه و اختاف در میان کشــورهای عضو اوپک 
هستند که در مقابل اعضای اوپک باید با تقویت انسجام 

میان خود مانع تحقق این اهداف شوند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی در دیدار »هیثم الغیص« 
دبیرکل سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک(، 
تعامل سازنده اعضای این ســازمان با یکدیگر را عاملی 
مهــم در موفقیت عملکــرد این ســازمان بین المللی 
دانســت و افزود: جمهوری اســامی ایــران همواره 

همکاری ســازنده ای با این سازمان داشته و 
بنای ما تداوم و ارتقای ســطح و تقویت این 

همکاری است.
رئیسی فلسفه تشــکیل ســازمان اوپک را 
حمایت از حقــوق تولیدکننــدگان نفت و 
ممانعت از تبعیض علیه آنــان عنوان کرد و 
اظهار داشــت: امیدوارم ســازمان اوپک در 

دوره جدیــد فعالیت بتواند التهابــات را مهار و آرامش 
را بر بازار نفت حاکم کند.آیت الله رئیســی تصریح کرد: 

برخی کشورهای غربی به دنبال ایجاد تفرقه 
و اختــاف در میان کشــورهای عضو اوپک 
هســتند تا از این طریق منافع خود را تامین 
کنند که در مقابل این اقدامات، اعضای اوپک 
باید با تقویت انسجام میان خود مانع تحقق 

این اهداف شوند.
»هیثم الغیص« دبیرکل ســازمان اوپک نیز 
در این دیدار با بیان اینکه جمهوری اســامی ایران به 
عنوان یکی از اعضای موسس ســازمان اوپک همواره 

همــکاری مفید، موثر و ســازنده ای با این ســازمان و 
اعضای آن داشته اســت، خاطرنشان کرد: ایران چه در 
سطح وزیر و چه در سطح فنی همواره در مسیر تقویت 

انسجام و اتحاد اعضای اوپک عمل کرده است.
دبیرکل اوپــک همچنین با تشــریح آخرین وضعیت 
بازار نفت گفت: امیدوارم با وحــدت نظر میان اعضای 
اوپک و بهره مندی از حمایت ها و همکاری های سازنده 
جمهوری اسامی ایران بتوانیم آرامش را بر بازار حاکم 

کنیم.

رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها در 
مجلس گفت: مقاومت در برابر اجرای قانون تسهیل 
از باب حفظ انحصارهای موجود اســت و قوه قضائیه 
باید نهادهای متولی وکالت را مکلف به اجرای قانون 

کند.
محمدصالح جوکار رئیس کمیســیون امــور داخلی 
کشور و شوراها مجلس شــورای اسامی، درباره تأخیر 
۹ ماهه کانون وکای برخی از مناطق کشــور از جمله 
حوزه انتخابیه اش در برگــزاری دوره های کارآموزی 
آزمون وکالت، گفت: مجموعه ها و نهادهای غیردولتی 
که در حال ارائه خدمات دولتی هســتند، باید مشمول 
اجرای قوانین و نظارت های جدی از ســوی ارگان های 
نظارتی شوند. مســئله ای که ما این زمینه از آن غفلت 
کردیم این اســت که هیچ نهادی نظارتــی بر عملکرد 
کانون وکا ندارد و مشــکات عدیده ای به این دلیل به 

وجود آمده است.
نماینــده مردم یزد در مجلس شــورای اســامی 
بیان کرد: بخشی از این مشــکات به قوه قضائیه و 

وزارت دادگســتری مربوط می شــود که 
باید نظــارت لازم را بر ایــن نهادها انجام 
دهند و اگر این دســتگاه های نظارتی کار 
خودشان را به خوبی انجام دهند، به طور 
یقین قوانین اجرایی خواهد شــد و همه 
نهادهای عمومی غیردولتی هم به قوانین 

تن خواهند داد.
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها در 
مجلس افزود: از آنجا که این نظارت ها ضعیف اســت، 
متأســفانه آنها از همین فرصت اســتفاده می کنند و 

وظایف خودشان را به خوبی انجام نمی دهند.
وی قــول پیگیری دلیل تأخیر ۹ ماهــه در برگزاری 
دوره هــای کارآمــوزی آزمــون وکالــت حــوزه 
انتخابیه اش را داد و گفت: ما بــه عنوان نماینده باید 
پیگیر این موضوع باشــیم، اما تاکنون متأسفانه هیچ 
دســتگاهی این گزارش را نداده که قانون تســهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار کــه مصوب مجلس 
شورای اسامی اســت، آیا به خوبی اجرا شده یا خیر 

و با توجه به اینکه رســانه ها این گزارش را 
به ما اعــام کرده اند، پیگیــر این موضوع 

خواهیم شد.
جوکار در واکنش به کانون وکا که همچنان 
معتقد است قانون تســهیل در حوزه وکالت 
قابلیت اجرا ندارد، توضیح داد: از این چنین 
مقاومت هــا در برابــر اجــرای قانــون زیاد 
داشــته ایم و دلیل آن مقاومــت برای از بیــن نرفتن 

انحصار است.
 متأســفانه وقتی انحصار در یک حوزه وجود داشــته 
باشد، رشدی هم وجود ندارد و در کنار آن فساد و رانت 

نیز شکل می گیرد.
این نماینده مجلــس توضیح داد: وقتی کــه انحصار 
برداشته شود، هر کسی بنا به وظیفه ای که دارد و با در 
نظر گرفتن اهداف متعالی که سازمان و شرکتش دارد، 
عمل می کند و با داشتن بهره وری بالاتر تاش می کند 
تا خودش را نشــان دهد و برندی را برای خودش ایجاد 

کند.

وی در ادامه با بیان اینکه این قانون در راســتای از بین 
بردن انحصار شکل گرفته اســت، گفت: قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار انحصارها را در خیلی از 
حوزه ها برداشته اســت، اما خیلی ها همچنان در برابر 
اجرایی شــدن این قانون مقاومت می کنند. برای حل 
این موضوع باید دستگاه قضا آنها را مکلف کند که این 

قانون را اجرا کنند.
نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اسامی تصریح 
کرد: اداره نظــارت بر وکای قوه قضائیــه باید بر روند 
اجرای قانون تســهیل در حوزه وکالت نظارت داشته 
باشــد. متأســفانه در این زمینه بحث تعارض منافع 
بسیار جدی اســت و بعضاً این نهادها زیر بار اجرای این 
قانون نمی روند و می خواهند منافع خودشان را در این 

زمینه تأمین کنند. 
امیدواریم که کانون وکا یا هر نهاد و ســازمان دیگری 
که در برابر اجرای این قانون مقاومت دارد، برابر با آنچه 
قانون مقرر کرده عمل کنند و باعث کاهش فشــارهای 

وارده بر مردم در شرایط فعلی باشند.

رئیس جمهوری

مجلس

خریــدار   رئیــس ســازمان اداری و 
اســتخدامی کشــور با بیان اینکــه باید از 
حکمرانی مبتنی بــر گمانه ها به حکمرانی 
مبتنی بر داده ها حرکــت کنیم، گفت: اگر 
بخواهیم مسائل کشــور را حل کنیم، باید 
از مــردم و ظرفیت نخبگانی کشــور کمک 

بگیریم.
به گزارش ســازمان اداری و اســتخدامی 
کشــور، میثم لطیفــی در اختتامیه رقابت 
داده ورزی شهید باقری اظهار داشت: شاید 
یکی از مهم ترین عوامل موثر پیروزی دفاع 
مقدس و خصوصاً فتح خرمشــهر،  طراحی 
عالمانــه، حکیمانه و مبتنی بــر اطاعات 
دقیق شهید باقری بود که منجر به پیروزی 

شد.
وی تاکید کرد: اگر بخواهیم مسائل کشور را 
حل کنیم، باید از مــردم و ظرفیت نخبگانی 

کشور در این فضا کمک بگیریم.
لطیفی ادامه داد: هیچ کاری بدون استمرار 
و مداومت به نتیجه نخواهد رسید و در حوزه 
داده ورزی هــم باید اســتمرار و مداومت را 
پیش  بگیریم تا به نتیجه برســیم و با توجه 
به رویکرد دولت مردمــی، از ظرفیت خود 

مردم برای حل مسائل مردم استفاده کنیم 
و ثمره اش را ان شاالله خواهیم دید.

معاون رئیس جمهور راه حل مسائل کشور را 
اســتفاده از داده و اطاعات دانست و عنوان 
کرد: با حکمرانی داده هاســت که می توان 
تصمیمات درست گرفت و مسایل کشور را 

حل کرد.
وی ادامــه داد: حکمرانــی داده یک مفهوم 
مخالفی هــم دارد و آن حکمرانــی گمانه 
است. ما با گمانه  یا حدس  نمی توانیم کشور 
را مدیریــت کنیم و این در حالی اســت که 
حکمرانی بــا داده و اطاعــات باید مبنای 
تصمیمات قــرار گیرد و زمانــی این اتفاق 

می افتد که این علم وجود داشته باشد.
لطیفی داده ها را ســرمایه ملــی و معنوی 
دانســت و عنوان کــرد: مدیریت بــا داده؛ 
یعنی مدیریت با تدبیر، بــا داده ها می توان 
مدیریت تدبیر کرد تا مدیریت بحران و باید 
از حکمرانی مبتنی بر گمانه ها به حکمرانی 

مبتنی بر داده ها حرکت کنیم.
رئیس سازمان اداری و اســتخدامی کشور 
حکمرانــی داده را محدود به نظــام اداری 
ندانســت و گفت: حکمرانی داده را از درون 

دولت باید شــروع کرد، این مفهوم، مفهوم 
مهمی اســت و حرکتی که امروز چراغش 
روشن شده، فرصتی را ایجاد کرده است که 
تمام بخش های کشور بتوانند از آن استفاده 
کنند و ثمره آن را ببینند و باید کمک کنیم 

این اتفاق تداوم داشته باشد.

ظرفیت بالقوه  داده ورزی در نظام 
اداری را جدی بگیریم

سیدمحمدرضا عطاردی؛ معاون حکمرانی 
الکترونیک و هوشمندســازی نظام اداری 
گفت: ماموریت ما در معاونــت حکمرانی،  
حرکت به این سمت اســت که نظام اداری 
مبتنی بر داده و تصمیمــات مبتنی بر داده 
اتخاذ شود و با سعی،  خطا و تجربه شخصی، 

صرفا کاری جلو نمی رود.
وی عصر حاضــر را عصــر داده و اطاعات 
دانســت و عنوان کرد: الکترونیکی شــدن 
فرایندهــا در ســازمان ها اگــر منجــر به 
بکارگیــری داده بــرای تصمیم گیری ها و 
برای ارائه بهتر دستگاه های اجرایی در نظام 
اداری نشــود به مثابه آب گوارایی است که 
یکجا ثابت مانده و تبدیل به یک آب غیرقابل 

استفاده شده اســت. تا زمانی که به جریان 
نیفتد در آن حیاتی وجود نخواهد داشت.

عطــاردی با اشــاره بــه اهمیــت موضوع 
داده ورزی گفت:  ظرفیتــی که در این حوزه 
وجــود دارد،  باید جــدی گرفته شــود. ما 
اعتقادمان این اســت که ظرفیت بالقوه ای 
در نظام اداری در حوزه داده ورزی داریم که 
باید آن را جــدی بگیریم.معاون حکمرانی 

الکترونیک و هوشمندســازی نظام اداری 
برگــزاری سلســله رویداد شــهید باقری 
را نخســتین حرکت در حــوزه داده ورزی 
عنوان کرد و گفت: کار از ابتدای شــهریور 
۱۴۰۱ با اعام فراخوان آغاز شــد و در آذر و 
دی به شرکت کنندگان فرصت داده شد که 
کسانی که در این رویداد شرکت کردند،  به 

صورت مجازی داده ورزی شوند.

آیت الله رئیسی: اعضای اوپک با تقویت انسجام مانع تفرقه افکنی غربی ها شوند

برخی دستگاه ها در برابر اجرای قانون تسهیل مجوزها مقاومت می کنند

خریــدار  ســایت شــبکه المیادین در 
گزارشــی به اوضاع انتخاباتــی کنونی در 
ترکیــه و شــرایط مخالفان رجــب طیب 

اردوغان در این کشور پرداخت.
ســایت المیادین با انتشــار مقاله ای با تیتر 
»قلیچدار اوغلو: امیدی بــه پیروزی وجود 
دارد؟« نوشــت: در ابتدا باید بــه انتخابات 
ترکیه و مشارکت بیش از ۸۸ درصدی در آن 
اشاره کنیم. بسیاری از افراد این انتخابات را 
تاریخی، برخی آن را سرنوشت ساز و برخی 
دیگر آن را مهم توصیــف کردند. ما در اینجا 
قصد داریم به اهمیت جامعه شناســی آن 

اشاره کنیم.
در میان مــردم ترکیه تنها ۲ دســته وجود 
دارد؛ یــا با رجــب طیب اردوغــان رئیس 
جمهور کنونی این کشور هســتند یا علیه 
او. به همین دلیــل معتقدیم که ائتاف های 
انتخاباتــی بــر پایه یــک حزب بــزرگ با 
پایــگاه مردمی گســترده و احزاب کوچک 
با ایدئولوژی هــای سیاســی متناقض که 
به آن ملحق شــده اند، بنا شده است. هدف 
مشخص اســت؛ یا با اردوغان یا علیه وی و 

این ربطی به دموکراسی ندارد.
با بررســی کمپین های انتخاباتی در ترکیه 
متوجه می شــویم که این فعالیت ها بیشتر 
شــبیه اعان جنگ علیه طرف مقابل بود. 
این ســخنان را از زبان مســئولان برجسته 
حاکمیــت و احــزاب مختلف شــنیدیم. 
اما آنچه کــه امروز جدید به نظر می رســد 
تبعــات جامعه شــناختی ایــن انتخابات 
اســت به طوری که شــاهد مطرح شــدن 
آن در برخی مســاجد هســتیم. به عنوان 

مثال امام جماعت یک مســجد در منطقه 
سلطان غازی در اســتانبول در خطبه های 
نماز جمعه در تاریــخ ۱۹ ماه جاری صراحتاً 
خواهان حمل ســاح در دور دوم انتخابات 

می شود.
در خصوص بحث دموکراسی در ترکیه، تنها 
می توان به تعدد احزاب به عنوان یک نقطه 
مثبت بر پیشانی حیات سیاسی این کشور 
اشــاره کرد اما در عین حال باید به خطرات 
به قــدرت رســیدن نماینــدگان احزاب 
تروریســت مانند حزب »خــدا پار« حامی 
اردوغان کــه ۳ نماینــده در پارلمان دارد 

بپردازیم؛ نمایندگانی که بعید است سوگند 
قانونی یــاد کنند چــرا که بایــد پایبندی 
خود بر وفــاداری به جمهــوری دموکرات 
و سکولاریســم و مبانی فکــری آتاتورک و 

اصاحات وی را نشان دهند.
چه بســا این، همان دلیل به تأخیر افتادن 
سوگند قانونی نمایندگان باشد. بسیاری از 
افراد در ترکیه پیش بینی می کنند اردوغان 
وارد ســومین دهه از حاکمیت خود بر این 
کشور می شود اما نباید از شرایط انتخاباتی 
نابرابر میان هواداران اردوغــان و مخالفان 
وی غافل بود.در اینجا، اعتراضات مخالفان 

نسبت به پوشش رسانه ها مشخص می شود 
به طوری که اکثر رســانه های ترکیه، تحت 
کنتــرل و ســیطره نظام حاکم هســتند و 
تنها چند رســانه از موضع مخالفان فعالیت 
می کند. بنابراین مخالفان مجبور می شوند 
از رســانه های فضای مجازی بهــره ببرند؛ 
همان کاری کــه قلیچدار اوغلــو انجام داد 
البته کســانی که در مناطــق دورافتاده و 
روستاها زندگی می کنند از این رسانه ها بی 

بهره هستند.
بر اســاس آنچه که مخالفان اعام کرده اند، 
اردوغان طی ماه آوریل گذشته، ۳۳ ساعت 

پوشش رسانه ای از سوی شبکه های اصلی 
تلویزیون ترکیه داشــته در حالــی که این 
مقدار زمان بــرای قلیچدار اوغلــو تنها به 
۳۲ دقیقه می رســد.با وجود آنکه ســنان 
اوغان یکی از نامزدهای انتخابات ریاســت 
جمهــوری، نماینــدگان حــزب عدالت و 
توســعه را بعد از یک درگیــری در پارلمان 
در اوت ۲۰۱۴، »سگ های ولگرد« توصیف 
کــرد، اما حمایــت وی از اردوغان شــوک 
برانگیز نبــود. اگر فرض بگیریــم که تعداد 
آرای اوغــان که به ۵ درصد می رســد میان 
دیگر نامزدها توزیع شــود، آیا شانس نامزد 

مخالفان برای پیروزی بیشتر می شود؟
بررسی تحولات بیانگر آن است که قلیچدار 
اوغلو بیــش از هرزمان دیگری ســردرگم 
و دســتپاچه اســت وگرنه چگونه می توان 
گرایش وی از زبان مســالمت آمیز به زبان 
تندروهای راست گرا را در عرض یک شبانه 
روز توجیــه کرد؟ چگونــه می توان حرکت 
مخالفان به ســمت آنچه که ملی گراها در 
ترکیه خوانده می شــوند، توضیــح داد به 
طوری که بحران آوارگان ســوری در ترکیه 

تبدیل به بزرگترین بحران شده است؟
خواهیم دید که نتایــج این موضع گیری ها 
از سوی مخالفان چه خواهد بود. این منطق 
کــه هرکس کنتــرل پارلمان را به دســت 
بگیرد شایستگی بیشــتری برای پیروزی 
در انتخابات ریاســت جمهــوری با هدف 
تقویت هماهنگی و ثبات سیاســی دارد، با 
نظام ریاســتی که در آن فصل الخطاب تنها 
با شــخص رئیس جمهور است، هماهنگی 

ندارد.
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 تنها گزینه جایگزین صندوق های 
بازنشستگی ورشکسته

مهران حســنخانی  اصولا پوشــش های بیمه ای بــه منظور حفظ 
و حراست عایق مادی و معنوی انســان در مقابل عدم اطمینان ها در 
طول زندگی طرح ریزی شده است، زیرا انسان نه از زندگی و طول عمر 
خود اطمینان دارد و نه از وضعیت اقتصادی و آینده ای که ممکن است 

لطمات جبران ناپذیری به او و خانواده اش وارد کند.
بیمه های زندگــی نه تنها می تواند حافظ منافع خانــواده در زمان بروز 
حوادث ناخوشایند باشــد، بلکه قادر به تغییر شیوه های مدرن زندگی 
انســان از گونه ای به گونه ای دیگر اســت. واقعیت این اســت که هیچ 
یک از ما تمایل نداریــم که حتی لحظه ای فکر کنیم که ممکن اســت 
مریض شده و یا فوت کنیم، اما متاســفانه زندگی پر از وقایع و حوادث 
تلخ و شیرین پیش بینی نشــده اســت. همچنین یکی از دغدغه های 
انســان ها گذران دوران بازنشستگی اســت. حمایت از نهاد خانواده از 
طریق بیمه های زندگی، مســتمری و یا بازنشستگی یکی از مهمترین 
تصمیم های اقتصادی است که انسان می تواند در طول حیات خود اخذ 

کند.
تعداد بسیار زیادی از ایرانیان به تدریج به سن سالمندی و بازنشستگی 
نزدیک می شــوند و مســاله صندوق های بازنشســتگی و حقوقی که 
صندوق ها به بازنشســتگان پرداخت می کنند، به عنوان یکی از مسایل 
بحرانی و مهم کشور تبدیل خواهد شــد و شاید در دهه های آتی یکی از 

مهم ترین مسایل چالش برانگیز ایران را به خودش اختصاص دهد.
مسئله سالمندی از دو منظر قابل بررسی است: از منظر فردی، موضوع 
ســالمندی یک پدیده اجتناب ناپذیر و فیزیولوژیکی اســت. از منظر 
اجتماعی و جمعیت شناســی، نســبت جمعیت ســالمندان به سایر 

گروه های سنی را پدیده سالمندی در نظر می گیریم.
براســاس تعاریف جهانی: در صورتی که جمعیت کشــوری تا ۷ درصد 
جمعیت، بالای ۶۰ ســال سن باشند، کشــور در وضعیت مطلوبی قرار 
دارد. همچنین در صورتی که بین ۷ تا ۱۴ درصد سالمند بالای ۶۰ سال 
در جامعه ای باشد آن کشور در گذار دموگرافیک بسوی سالمندی قرار 
گرفته است یعنی به شــکل حرکت از جوانی به میانسالی و سالمندی 
در حال حرکت است. در ادامه کشــورهایی که جمعیت بالای ۶۰ سال 
آن ها بین ۱۴ تا ۲۱ درصد باشند، درگیر پدیده سالمندی و بیش از ۲۱ 

درصد پدیده فوق سالمندی و انفجار سالمندی را تجربه می کنند.
کشــور ایران در حال حاضر دارای ۱۲ درصد جمعیت سالمند است که 
براساس تعاریف و معیارهای جمعیت شناسی وضعیت کشور ما در حال 
گذار است. اما با توجه به پیش بینی ها تقریبا در ۲۵ سال آینده این رقم 
به بیش از ۳۰ درصد خواهد رسید و ما در واقع مرحله انفجار سالمندی 
و فوق سالمندی را هم پشت سر خواهیم گذاشــت. جامعه ای را تصور 
کنید که حدود یک سوم جمعیت آن بالای ۶۰ ســال بوده و به عبارتی 
تمام ساختارهای کشور اعم از اجتماعی، فرهنگی، خانوادگی و به ویژه 

اقتصادی را دچار بی ثباتی خواهد کرد.
از منظر علوم اقتصادی و جمعیت شناسی در بحث پیامدهای اقتصادی 
در حوزه صندوق هــای بازنشســتگی و تامین مالی، موضوع نســبت 
پشتیبان بسیار مهم اســت. نسبت پشتیبان عبارت اســت از اینکه به 
ازای هر یک ســالمندی که در حال دریافت مســتمری و بازنشستگی 
اســت چند نفر در حال پرداخت حق بیمه هســتند. در صورتی که این 
عدد بالای ۶ باشــد وضعیت مطلوب، بین ۶ تا ۴ به معنی وابستگی بیمه 
و صندوق به دولت و زیر ۴ و ۳.۵ یعنی ورشکســتگی مشروط صندوق 
بازنشستگی. در حال حاضر نسبت پشــتیبان کل در کشور ایران برابر 

با ۴ است.
بر این اســاس با توجه وضعیت نســبت پشــتیبان کل در ایران، قابل 
پیش بینی اســت که بسیاری از صندوق های بازنشســتگی به تبع این 
پدیده سالخوردگی جمعیت به مرز ورشکستگی برسند و رسیدن به این 
مرز یعنی، یا باید سن بازنشســتگی را افزایش دهیم که البته این مورد 
با چالش های زیادی همراه خواهد بود همانند کشــور فرانسه که اخیرا 
درگیر چالش های اجتماعی و اعتراضات سراسری است؛ یا می بایست 
حق بیمه و مالیات بیشــتری را از مردم اخذ کنیم که این مورد هم خود 
در حوزه اجتماعی و اقتصــادی با چالش هایی همراه خواهد شــد؛ و یا 
این که باید این هزینه هــا را از محل های دیگــر همچون حمایت های 

دولتی تهمین اعتبار کنیم.
بنابراین یکی از راهکارهای اصولی جهت ایجــاد آرامش و تامین مالی 
در زمان بازنشســتگی، بهره مندی از بیمه نامه تکمیلی بازنشســتگی 
است. بدون شــک ارائه این محصول بیمه ای از سوی صنعت بیمه، در 
جهت حمایت از نهاد خانواده، معیشــت و اقتصاد مردم و حفظ کرامت 
بازنشســتگان بوده و همچنین با توجه به منویات مقام معظم رهبری 
که مهمترین مسئله کشور در سال گذشته را موضوع اقتصاد و معیشت 
مردم دانستند پیش بینی می شود در سال های آتی با سرلوحه قراردادن 
این رهنمودها و بهره مندی از تمامی ظرفیت هــای صنعت بیمه، این 
محصول بیمه ای جایگزین خدمات صندوق های بازنشســتگی که در 

آستانه ورشکستگی هستند خواهد شد.

با مصوبه شورای رقابت
و حذف شد رهن گرفتن سند خودر

آخرین مصوبه شــورای رقابت از حــذف روش هــای بازدارنده برای 
جلوگیری از انتقال سند خودرو حکایت دارد.

موضوع مصوبه ۵۷۱ شــورای رقابــت اصاح مصوبه ۵۴۳ این شــورا 
)دستورالعمل ۵۴۳ تنظیم بازار خودروهای سواری( است.

بر این اســاس بند ۷ ماده ۴ دستورالعمل ۵۴۳ شــورای رقابت )تنظیم 
بــازار خودروهای ســواری( مــورخ ۱۱ بهمن ســال ۱۴۰۱، مبنی بر 
عرضه کننده خودرو موظف است روش های بازدارنده برای جلوگیری 
از انتقال ســند حداقل به مدت یکســال، از جمله در رهن گرفتن سند 

خودرو، اتخاذ و اجرا کند، حذف می شود.

پیمان پاک اعلام کرد
واردات ۱ تن شمش طلا به کشور در قالب بازگشت 

ارز صادرات
رئیس سابق سازمان توسعه تجارت از ورود یک تن شمش طا به کشور 

طی سه ماه گذشته در قالب بازگشت ارز صادرات خبر داد.
پیمان پاک در صفحه شــخصی خود در توییتر نوشت: با همراهی بانک 
مرکزی طی سه ماهه گذشــته بیش از یک تن شمش طای استاندارد 
در قالب بازگشــت ارز صادرکنندگان خرد به کشور وارد شده است.این 
عدد طی ۳ سال گذشــته تنها ۸۰ کیلوگرم بوده است.تسهیل شرایط 

بازگشت ارز در شرایط فعلی بهترین راه خنثی سازی تحریم هاست.

یادداشت

بازار

 دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفــت: در ایام 
تابستان که تقاضای ســفر افزایش می یابد و مسافرت 
نسبت به بهار رشد دارد، به شدت با کمبود بلیت مواجه 
خواهیم شــد؛ این شرایط ریشــه در کاهش نقدینگی 
ایرلاین ها بــرای تعمیرات بــه  موقــع هواپیما و عدم 

افزایش مناسب قیمت بلیت ناوگان دارد.
»مقصود اسعدی سامانی« در پاســخ به گایه مردم از 
عدم امکان دسترســی به بلیت هواپیما، افزود: مزیت 
حمل  و نقل هوایــی به دلیل ثبات نــرخ بلیت افزایش 
یافته و تقاضای سفر هوایی بیشــتر شده است، این در 
حالی است که به دلیل کمبود نقدینگی برای تعمیرات 
هواپیماها، تعــداد هواپیماهای بیشــتری از گردونه 

پروازها حذف شده اند.
وی ادامه داد: در شــرایطی که نرخ ســفر هوایی از سفر 
جاده ای ارزان تر اســت، کســی که پیش از این با قطار و 

اتوبوس ســفر می کرد به دلیل مناسب بودن 
قیمــت و صرفه جویــی در زمان به ســمت 
هواپیما می رود.این مقام صنفی با اشــاره به 
اینکه ستاد تنظیم بازار با افزایش ۲۹ درصدی 
قیمت بلیــت هواپیما موافقت کرده اســت، 
گفت: در ۲۲ ماه گذشــته هیچگونه افزایش 
رســمی نرخ بلیت هواپیما نداشتیم، درحالی 

که افزایــش دســتمزدها در ۲۲ ماه اخیــر ۲ بار اعمال 
شده اســت. تعرفه های ورود موتور و قطعات هواپیما و 
موارد مصرفی نیز از نرخ چهار هزار و ۲۰۰ تومان به نرخ 
دلار تالار دوم که بیش از ۴۰ هزار تومان اســت افزایش 
یافته و همه اینها در شــرایطی است که هم زمان قیمت 
جهانی موتور و قطعات هواپیما افزایش یافته است.دبیر 
انجمن شــرکت های هواپیمایی با بیان اینکه تامین ارز 
شرکت های هواپیمایی نیز در بازار آزاد بیش از ۵۰ هزار 

تومان اســت، گفت: بخش عمــده تامین ارز 
شــرکت ها از بازار آزاد است و همزمان قیمت 
خرید خدمــات شــرکت های هواپیمایی از 
ســایر شــرکت ها مثل خریــد »کترینگ«، 
»هندلینگ« و »خدمــات فرودگاهی« به ۲ 
برابر رسیده و باعث شــده است شرکت ها در 
شرایطی نامناســبی قرار گیرند و پروازهای 
داخلــی با ضــرر انجام شــود و همزمان بــه علت عدم 
نقدینگی کافــی برای خریــد قطعــات، هواپیماهای 

بیشتری با کسری قطعات زمین گیر شوند.
وی توضیــح داد: عدم افزایش نرخ بلیت موجب شــده 
اســت که ســیکل مصرفی موتور هواپیما کــه تمام 
شــد و زمان جایگزینی یا تعمیر موتور رســید، امکان 
جایگزینی، تعمیر و نوســازی و توســعه ناوگان وجود 
نداشته باشــد. همزمان مهاجرت خلبانان و مهندسان 

هواپیما را شــاهد هســتیم چون دســتمزدها اینجا 
کمتر است و در ترکیه می توانند ۱۰ برابر حقوق ایران 
دریافتی داشــته باشــند.به گفته دبیر انجمن شرکت 
های هواپیمایــی، بخش خصوصی با زیان انباشــته و 
بدهی به شــرکت فرودگاه ها و مراکز دریافت خدمات 
مواجه اســت و در این شرایط واســطه گری و شبکه 
توزیع و فــروش چارتری افزایش یافتــه که این هم در 
کمبود عرضه و عدم دسترســی مردم به بلیت هواپیما 
تاثیر گذار اســت در نهایت ســود فروش نیز به جیب 
ایرلاین هــا نمی رود.وی گفت: عــدم حمایت دولت از 
افزایش قیمت بلیت هواپیما باعث شده است خسارت 
بر صنعت هوایی بیشــتر شــود و با وجود اینکه اکنون 
اردیبهشت اســت و هنوز مدارس و دانشگاه ها تعطیل 
نشده اســت دوره انتظار تهیه بلیت افزایش یافته و در 

برخی مسیرهای پر تردد تا یک ماه رسیده است.

مدیر ســامانه یکپارچه فروش خودرو درباره مشــکل 
افرادی که همچنان نمی توانند وارد سامانه شوند،گفت: 
برخــی از بانک ها هنوز بخشــی از اطاعات را ارســال 
نکرده اند، که این موضــوع به آنها اعام شــده تا امروز 
دوباره اطاعات باقی مانده را ارســال کنند و افرادی که 

هنوز اطاعاتشان به سامانه نرســیده بتوانند فردا ثبت 
نام خود را انجــام دهند.مهدی تقدســی، درباره برخی 
سوالات مطرح شده از ســوی متقاضیان و اینکه برخی 
از آنها حساب خود را در بازه زمانی ۲۰ تا ۲۹ اردیبهشت 
وکالتی نکردند یا اطاعات از بانک به ســامانه نرسیده 

که افراد اجازه ورود به ســامانه را پیدا کنند، اظهار کرد: 
بانک ها اجازه داشتند از ۲۰ تا ۲۹ اردیبهشت حساب ها 
را وکالتی و بلوکه کنند، اما برخــی تخلف و خارج از این 
بازه زمانــی حســاب های متقاضیان را بلوکــه کردند. 
در اصل برخی از بانک هــا زودتر از تاریخ تعیین شــده 

شروع به وکالتی و بلوکه کردن حساب ها کردند که این 
موضوع در سامانه بررســی می شود.به گفته وی در حال 
حاضر همه کسانی که ۲۹ اردیبهشت حساب های خود 
را وکالتی و بلوکه  کردند و اطاعات آنها از بانک ارســال 

شده باشد، مجاز به ثبت نام در سامانه هستند.

هوایی

و خودر

مریم فکــری  عضو هیات مدیــره کانون 
سراسری انبوه سازان مسکن می گوید: عضو 
هیات مدیره کانون سراســری انبوه سازان 
مســکن در ادامه می گوید: با شوآف و شعار 
و اعام آمارهــای میلیونی، نه مردم صاحب 
مسکن می شوند و نه تولیدی به اسم مسکن 

خواهیم داشت.
 آشفتگی قیمت ها در بازار مسکن همچنان 
ادامه دارد و به اعتقاد فعالان حوزه مسکن، 
تاکنون از ســوی دولت هیچ عزم جدی ای 
برای رفع اثر از شــرایطی که در بازار مسکن 
حکم فرماســت، دیــده نمی شــود. این در 
شرایطی است که به نظر می رسد شیب تند 
رشد قیمت مســکن در ماه های اخیر باعث 
شده که دولت طی ۵ ماه گذشته انتشار آمار 
رسمی تحولات بازار مســکن شهر تهران را 
متوقف کند که همین موضــوع، خود را در 
شــکل آشــفتگی در نحوه قیمت گذاری و 
همچنین ســلب امکان کشف قیمت واقعی 

در معامات مسکن منعکس کند.
گزارش های میدانی حاکی از آن اســت که 
در حال حاضر تورم و گرانی، بازار مســکن 
را به گونــه ای مخرب تحت تاثیــر قرار داده 
اســت؛ به طوری که به همان  اندازه که دیگر 
ساخت وساز برای انبوه سازان سودی ندارد، 
برای مــردم نیز دیگــر توانی بــرای خرید 
مســکن نمانده اســت.بر همین اساس، با 
شروع فصل معامات، برخی معتقدند خرید 
و فروش ها تحت تاثیر تقاضای سرمایه ای در 
بازار جریان پیدا کرده اســت و برخی دیگر 
نیز به رکود در این بــازار مولد اعتقاد دارند.

برخــی کارشناســان، از جملــه مهم ترین 
عوامــل تاثیرگذار بر بازار مســکن را رشــد 
محدود اقتصــادی و کاهش قــدرت خرید 
مردم می دانند. به باور آن هــا، این وضعیت 
خطرناک شــده اســت؛ خطر کاهش قدرت 

خرید مردم از این جهت است که اگر مقداری 
قدرت خرید افزایش یابد و شرایط بهبود پیدا 
کند، تقاضا را بالا می برد، ولی عرضه افزایش 
پیدا نمی کند و رشــد قیمت های انفجاری را 
ایجاد خواهد.بنا به اعــام بابک نگاهداری، 
رییس مرکز پژوهش هــای مجلس، قیمت 
مسکن در طی ۱۷ سال گذشته در تهران ۵۲ 

برابر شده است.

اثر تکانه های اقتصادی روی مسکن
در همین رابطه، فرشــید پورحاجت، عضو 
هیات مدیره کانون سراســری انبوه سازان 
مســکن می گوید: مــا در همیــن دو ماهه 
ابتدای ســال نیز افزایش قیمــت در حوزه 
مسکن داشتیم.وی می افزاید: باید بپذیریم 
حوزه مســکن، یک حوزه کاما اقتصادی و 

نشات گرفته از اقتصاد کان در کشور است. 
وقتی که سیاســت گذاری درست در حوزه 
اقتصــاد کان صورت نگیرد، بــه طور قطع 
تمام بازارهایی که در حوزه اقتصاد کشــور 
در حال فعالیت هســتند، دچار نوســانات 

مختلفی می شوند.
عضــو هیــات مدیــره کانون سراســری 
انبوه ســازان مســکن تصریــح می کنــد: 
تکانه هایی که از ســال گذشته شروع شد و 
تقریبا می تــوان گفت در همیــن دو ماهه 
ابتدای امسال هم دوام داشته، نشات گرفته 
از این بوده که ما هیچ برنامه مشــخصی در 
حوزه اقتصــاد و به طور مشــخص اقتصاد 

مسکن نداشتیم.
پورحاجت متذکــر می شــود: بیماری ای 
که تقریبا می توان گفت طی ۱۱. ۱۲ ســال 

گذشــته در حوزه اقتصاد مسکن کشور رخ 
داده، امروز کماکان پابرجاســت و هیچ عزم 
جدی ای هــم برای رفع اثر از شــرایطی که 
در بازار مسکن حکم فرماست، وجود ندارد 
و برنامه ریزی ای نشده اســت. این در حالی 
است که تدابیر درستی هم در این بازار دیده 

نمی شود.
وی عنوان می کند: درست است که گفتیم 
بازار مسکن از اقتصاد کان تبعیت می کند، 
اما اگر آمارها را نگاه کنیم، شاید در ۱۰، ۱۲ 
ســال گذشــته اگر تورمی هم در کشور رخ 
داده، این تورم در حوزه مسکن و ساختمان 
نمود بیشتری داشته اســت. شاید بی راهه 
نگفته باشــیم که عرضه و تقاضــا به عنوان 
بازیگر اصلی در تمــام حوزه های اقتصادی، 
امــروز در حــوزه مســکن و ســاختمان 

نقش آفرینــی می کند و شــرایط خوبی به 
لحاظ تولید نداریم.

با شعار و شوآف مردم صاحب خانه 
نمی شوند

عضــو هیــات مدیــره کانون سراســری 
انبوه ســازان مســکن در ادامه می گوید: با 
شوآف و شعار و اعام آمارهای میلیونی، نه 
مردم صاحب مسکن می شوند و نه تولیدی 

به اسم مسکن خواهیم داشت.
پورحاجت می افزایــد: ما به عنــوان فعال 
بخش مســکن اعتقاد داریم که هیچ اتفاق 
مثبتی در حوزه مســکن رخ نــداده و هیچ 
برنامه ریزی ای هم بــرای این حوزه صورت 
نگرفته اســت. این که دولت هــر روز مدل 
برنامه ریزی اش را عــوض می کند؛ یک روز 
می گوید تولید انبوه خواهم داشــت و یک 
روز هم اعام می کند که می خواهیم توزیع 
انبوه داشــته باشــیم و زمین بدهیم، با این 
صحبت ها نه مســکنی تولید می شــود و نه 
مردم صاحب مســکن می شوند و نه شرایط 

حاکم بر بازار مسکن اصاح می شود.
وی عنوان می کند: به نظر می رســد که باید 
یک برنامه ریزی مشــخص بــا اولویت رفع 
موانع تولید در حوزه مســکن و ساختمان 
صورت بگیرد و به صــورت کاما عملیاتی و 
برنامه ۵ ساله، شــاید بتوانیم آب رفته را به 
جوی بازگردانیم. در غیر این صورت، این که 
فکر کنیم معجزه می شــود و یک ساله یک 
میلیون واحد مســکونی ســاخته می شود، 
هیچ خبری نیســت.وی تصریــح می کند: 
با این شــوآف هایی که بگویند مــا رفتیم با 
فــان اداره تفاهم کرده ایم و فــان اداره با 
فان ســازمان تفاهم کــرده و داخل دولت 
پاسکاری داشته باشیم، به نظر من فقط کار 

رسانه ای شده تا اجرایی.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد؛ مخالفت دولت با افزایش مجدد قیمت بلیت هواپیما

و:برخی بانک ها اطلاعات را ارسال نکرده اند وش خودر مدیر سامانه یکپارچه فر

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه مطرح کرد

افق جدید تجاری با سوریه پس از سفر رییس جمهور به دمشق
خریدار   رییس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایران و ســوریه با بیان اینکــه برنامه ریزی 
برای تجارت یــک میلیــارد دلاری ایران 
و سوریه طی دو ســال انجام شــده است، 
گفت: با سفر رییس جمهوری به این کشور 
مذاکرات ســودمندی برای اجرایی شــدن 
توافقات انجام شــد که افق جدیدی را برای 

توسعه روابط فراهم آورد.
»کیوان کاشــفی« اظهار داشــت: ســفر 
هفته های گذشــته آیت الله »سید ابراهیم 
رییســی« رییس جمهوری به سوریه نتایج 
بســیاری را به دنبال داشــته اســت، زیرا 
این نخســتین بار بعد از جنگ داخلی این 
کشــور بود که بالاترین مقام اجرایی ایران 
را میزبانی می کــرد.وی با تاکیــد بر اینکه 
توافقات صــورت گرفته جنبــه اجرایی و 
عملیاتی بیشــتری بــه دارد، تصریح کرد: 
نیازهای احصا شده برای توسعه روابط ایران 
و ســوریه مورد مطالعه قرار گرفته تا با رفع 
آنها بتوانیم گسترش مبادلات و دیپلماسی 

اقتصادی را به سرانجام برسانیم.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه 
خاطرنشان کرد: چهار شاخص برای بهبود 
روابط دو کشور مورد توجه قرار گرفته است 
تا به افق صادراتی دست پیدا کنیم و مطابق 
برنامه ریزی ها در گام نخست حجم تجارت 

به یک میلیارد دلار خواهد رسید.
کاشــفی با بیــان اینکــه فراهــم آوردن 
تســهیات حمل و نقلی یکــی از مواردی 
است که به توســعه تجارت دو کشور کمک 
می کنــد، تاکید کرد: در تــردد زمینی باید 
از مسیر عراق اســتفاده کرد که این مهم با 
همکاری سه جانبه امکان پذیر می شود، این 
خط زمینی تعیین شده اســت که اجرایی 
کردن توافقات می تواند تســریع و تسهیل 

برای ایران به همراه داشته باشد.
وی اظهار داشت: از سوی دیگر ضابطه مند 
کردن ترددهای دریایــی برای قراردادهای 
تجــار و فعــالان اقتصادی بســیار اهمیت 
دارد، بــر همین اســاس باید بــرای تقویم 
برنامه ریزی شده حرکت کشــتی ها اقدام 
کرد کــه می تواند نقطه عطفــی در تجارت 
دو کشور باشــد.این فعال اقتصادی با بیان 
اینکه بهبود تبادلات پولــی و بانکی یکی از 
مهم ترین اقداماتــی که باید انجام شــود،  
تصریح کرد: مشــکات داخلی ســوریه از 
جمله فاصله بســیار زیــاد دو نرخی دلار و 
ممنوعیت خرید و فــروش ارز موجب نبود 
ثبات شــده و ضرر برای فعالان اقتصادی به 
دنبــال دارد که با اجرایــی توافقات صورت 
گرفتــه در این زمینه، می تــوان به رفع این 
موضوع نیز امیدوار بود.رییس اتاق مشترک 

بازرگانی ایران و سوریه با اشاره به ممنوعیت 
برخی کالاها برای ورود به دو کشــور، تاکید 
کرد: تجارت ترجیحی بــا تعرفه های کمتر 
از توافقاتی اســت که پیش از بارها به امضا 
رسیده اما در مرحله اجرا با مشکات مواجه 
بوده اســت و نیاز بــه اقدامــات لازم برای 

عملیاتی کردن این موافقت ها وجود دارد.
وی با تاکید بــر اینکه ســوری ها تولیدات 
زیادی را بــرای عرضه بــه ایران نــدارد و 
صادرات به ســمت یک سویه شدن از طرف 
ایران می رود،  تصریح کــرد: اجرایی کردن 
تعرفه صفر برای برخــی کالاها می تواند در 
توسعه تجاری دو کشور کمک رسان باشد و 
زمانی برای اقدام در این زمینه مشخص شده 

که امیدواریم به اهداف مدنظر دست یابیم.

کاشــفی چهارمین مورد برای توســعه روابط 
ایــران و ســوریه را افزایش پروازهــا میان دو 
کشور دانســت و گفت: ایجاد امکان مسافرت 
به صورت عادی و خریــد بلیت ایرلاین ها برای 
تردد به این کشــور از مهم ترین مواردی است 
که باید انجام شود، زیرا تجار و فعالان اقتصادی 
در حال حاضر برای رفت و آمد با موانع بسیاری 
مواجه هســتند.رییس اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و سوریه با اشــاره به اینکه مقرر شده تا از 
۱۵ خردادماه پروازهای مستقیم از سر گرفته 
می شــود،  تصریح کرد: در صورت تداوم پرواز 
ایرلاین ها به سوریه می توان برنامه دقیق تری 
برای مبادلات تجاری داشــته باشــیم.وی با 
بیان بیان اینکه اجرایی شدن این موارد سطح 
تجــارت دو کشــور را تغییر می دهــد، اظهار 
داشت: افزایش صادرات و واردات میان این دو 

کشور قابل انجام است.
کاشفی با بیان اینکه هفت درصد از آمارهای 
گمرکی صادرات به عراق مربوط به تجارت 
ایران با سوریه است، تصریح کرد: کالاهای 
ایرانی از مسیر کردســتان عراق به سوریه 
می رســد که شــامل رقمی معــادل ۷۰۰ 
میلیون دلار می شــود.رییس اتاق بازرگانی 
مشــترک ایران و ســوریه با تاکید بر اینکه 
در صورت اجرایی شــدن توافقات، تجارت 
دو کشور افزایش خواهد یافت، خاطرنشان 

کرد: در خصــوص صــادرات خدمات فنی 
ومهندسی اقدامات قابل توجهی داشته ایم 
و شــرکت های ایرانی با تکیه بر این موضوع 
اقدامات بسیاری را در بخش های زیربنایی 
مانند سیستم شبکه های برق انجام داده اند، 
اما در حوزه بازســازی ســاختمان ها اقدام 
موثری انجام نشــده اســت.وی به نوسازی 
ماشــین آلات کارخانجــات و بازســازی 
این فضاها اشــاره کرد و گفت: ۶۰ شــرکت 
احصا شــده تا بتوانیم به صورت مشــترک 
برای توسعه تولیدات دوســویه اقدام شود 
تا یا به طور کامل فعــالان اقتصادی ایرانی 
بر شــرکت ها ســرمایه گذاری یا به صورت 
مشــترک در این زمینه اقدام کنند.کاشفی 
تاکیدر کرد: با شــرکت ایمیدرو هماهنگی 
لازم انجام شــده اســت تا تحت پلتفرمی 
بتوانیم مشــتری و متقاضی را بــا یکدیگر 
ارتباط دهیم و به مرور شــاهد افزایش این 
تعامــات باشــیم.رییس اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایران و ســوریه با بیــان اینکه 
برنامه ریــزی بــرای تجارت یــک میلیارد 
دلاری طی دو ســال انجام شــده اســت، 
تصریح کــرد: اقدامات برای دســتیابی به 
اهداف انجام شــده و بخش خصوصی نیز بر 
اساس توافقات صورت گرفته اقدامات خود 

را انجام داده است.
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واکنش دانشگاه علوم پزشکی تهران به ناایمن 
بودن مهدی کلینیک

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تهران، نســبت به موضوع ناایمن بودن 
بیمارستان هزار تختخوابی مهدی کلینیک واکنش نشان داد.

حســین قناعتی، گفت: اگر بیمارستان تازه تأســیس مهدی کلینیک 
ناایمن است، بقیه ساختمان های پایتخت بایستی تخریب شوند.

وی با اشاره به مقاومت ساختمان بیمارســتان در مقابل زلزله ۸.۵ تا ۹ 
ریشتر، افزود: مستندات درباره ایمنی بیمارستان را به زودی در اختیار 

رسانه ها قرار می دهیم.
 روز گذشته خبری منتشر شــد مبنی بر اینکه ســازمان آتش نشانی 
تهران اعام کرده که بیمارســتان ۱۰۰۰ تختخوابی مهدی کلینیک، 

ایمن نیست.

 اقدامات وزارت کشور برای ساماندهی سواحل
دیدار وزیر کشور با دختران دهه ۸۰ و ۹۰

وزیر کشور آخرین اقدامات برای ساماندهی ســواحل را تشریح کرد و 
گفت: اختیارات لازم باید به اســتانداران برای ساماندهی سواحل داده 

شود تا سواحل را برای مسافران آماده کنند.
 احمد وحیدی در حاشــیه دیدار با دختران دهــه ۸۰ و ۹۰ »بی نهایت 
شــو« عنوان کرد: حضور در بین دختران دهــه ۸۰ و ۹۰ توفیقی بود تا 
امروز در خدمت این عزیزان باشم، این عزیزان یک برنامه مشترکی را با 
هم دنبال می کنند تحت عنوان »بی نهایت شو« که توانستند با یکدیگر 
ارتباطات خوب و قوی ایجاد کنند که با این ارتباط می توانند یک جریان 
فکــری، فرهنگی و اجتماعی را با هم شــکل دهد که کار ارزشــمندی 
اســت و این دیدار فرصتی بود تا در جریان اقدامات آنــان قرار بگیرم.

وزیر کشــور با بیان اینکه یکی از وظایف ما در حوزه اجتماعی حمایت 
از چنین حرکت هایی اســت، افزود: در این راستا هم در جریان دغدغه 
این عزیزان قرار می گیریم و هم حمایت های لازم از چنین حرکت های 

ارزشمندی صورت خواهد گرفت.
وی در ادامه درباره آخرین اقدامات وزارت کشــور بــرای اجرای طرح 
ساماندهی ســواحل، گفت: نظارت بر حسن اجرای ساماندهی سواحل 
بر عهده استانداران استان های ساحلی قرار گرفته است تا آنان پیگیری 
کنند و بعد از آزادسازی سواحل این ســاماندهی لازم بود. لذا این اقدام 

نیازمندی هایی دارد که باید تأمین شود.

به گفته وحیدی، ساماندهی سواحل به لحاظ قانونی لازم بود تا برخی از 
اختیارات به استانداران داده شود و به نوعی سواحل را برای پذیرایی هر 
چه بهتر مسافران بیارایند که جزو برنامه های ساماندهی سواحل است 
که استانداران کار را دنبال می کنند و امیدواریم اختیاراتی که لازم است 

برای آنها فراهم کنیم تا ساماندهی بهتری صورت گیرد.
وزیر کشــور همچنین درباره حریم ۶۰ متری ســواحل و پاکســازی 
سواحل، گفت: برنامه حریم سر جای خودش هســت و اجرا می شود و 
در برخی موارد که مربوط به بخش خصوصی بوده، هنوز انجام نشــده و 

کمی پیچیده تر است، اما در مجموع این اتفاق کار محقق شده ای است.

 

 مهلت شرکت دانش آموزان هفتم و هشتم
وان تا ۲۰ خرداد  در آزمون های سلامت ر

مرکز توسعه آموزش مجازی، فناوری و امنیت اطاعات وزارت آموزش 
و پرورش از مهلت دانش آموزان پایه های هفتم و هشــتم متوسطه در 

آزمون های غربالگری و سامت روان تا روز بیستم خردادماه خبر داد.
 طبق اعام این مرکز در کانال اطاع رســانی اش در شبکه شاد، آزمون 
»ســامت روانی رفتاری«  و »غربالگری پایه روانشناختی« در سامانه 
my.medu.ir فعال شده است. آزمون »سامت روانی رفتاری« برای 
دانش آموزان پایه هفتم و آزمون »غربالگری پایه روانشــناختی« برای 
دانش آموزان پایه هشــتم برگزار می شــود و دانش آموزان حداکثرتا 
تاریخ ۲۰ خرداد ماه ۱۴۰۲  فرصت دارند که از طریق ورود به ســامانه 
یاشده، در این آزمون ها شرکت کنند.در این اطاعیه همچنین خطاب 
به مدیران مدارس آمده اســت: » مدیران با توجه به اینکه پس از پایان 
امتحانات نوبت دوم، دانش آموزان در اختیار شما نیستند؛ لطفا روزانه و 

مکرر تاکید کنید در اسرع وقت آزمون غربالگری را انجام دهند.«
پیش از ایــن، باقرزاده، معاون پرورشــی و وفرهنگــی وزارت آموزش 
و پرورش در این بــاره گفته بود: نظام مراقــب اجتماعی دانش آموزان 
)نماد( با غربالگــری دانش آموزان در مقاطع ابتدایی، متوســطه اول و 
متوسطه دوم به صورت ســامانه ای آغاز شــد. در مرحله نخست، پنج 
میلیون و ۱۰۰ هزار نفــر از دانش آموزان غربال می شــوند. غربالگری 
در پایه های سوم و ششم ابتدایی، هفتم و هشــتم متوسطه اول، دهم و 
یازدهم متوسطه دوم با استفاده از آزمون های غربالگری و سامت روان 

انجام خواهد شد. 
به گفته وی پس از شناســایی دانش آموزان نیازمند دریافت خدمات، 
ارائه خدمات راهنمایی و مشــاوره به آنان در مراکز مشــاوره آموزش و 
پرورش صورت می گیرد. امروزه با توجه به هجوم آسیب های اجتماعی، 
شناسایی به موقع کودکان و نوجوانانی که نیازمند کمک هستند، بسیار 
دارای اهمیت است، از این رو کمک به اجرای مطلوب فرایند غربالگری 
و همکاری تمامی حوزه های وزارت آموزش و پرورش در دســتیابی به 

اهداف مهم این کار، ضرورتی غیر قابل انکار است.

ساماندهی ۲۵۳ مدرسه ۳ تا ۶ کلاسه سنگی
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور از ساماندهی 
۲۵۳ مدرســه سنگی ســه تا شــش کاســه در گام اول اجرای طرح 
شهید ســرایداران خبرداد و گفت: همچنین درنظر داریم ۲۰۰۰ پروژه 
آموزشی، ورزشــی و پرورشی را طی شــش ماهه اول سال بهره برداری 
کرده و تحویل بدهیم.حمیدرضا خان محمدی، درباره جزئیات برچیده 
شدن مدارس سنگی در سطح کشور اظهار کرد: بزرگ ترین طرح ملی 
ساماندهی مدارس سنگی به نام دانش آموز شهید »آرشام سرایداران« 
از چندی پیش آغاز شــده و بناســت در قالب این طرح ۱۳۸۰ مدرسه 

سنگی در سراسر کشور ساماندهی شوند.
وی افزود: ۲۲۱۵ مدرســه سنگی در کل کشــور داریم که از این تعداد 
۱۵۷۶ مدرســه دارای بیش از ۱۰ دانش آموز هستند و ۱۳۸۰ مدرسه 
در مناطق روستایی و عشایری واقع شــده اند. هدف گذاری طرح برای 
ســاماندهی ۱۳۸۰ مدرســهک در قالــب ۳۹۵۶ کاس درس دارای 
۱۱ دانش آموز است به طوری که در ســال اول اجرای طرح برای ۲۵۳ 
مدرسه سه تا شش کاســه دارای ۱۵ دانش آموز در هر کاس و بیشتر 
در قالــب ۱۱۴۶ کاس درس را مدنظر داریم و مابقی مدارس حســب 

تامین منابع اعتبار در سال های آتی ساماندهی خواهند شد.

دیوار

 سرپرســت دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی سازمان 
بهزیســتی کشــور گفت: ۲۸ هزار نفــر از مددجویان 
بهزیستی در ســامانه افراد جویای کار ثبت نام کرده اند 
و به دنبال شغل هستند.محســن ایروانی  افزود: از بین 
۲۸ هزار مددجوی جویای شــغل، ۱۲ هزار نفر دارای 
معلولیــت و بقیه افراد نیز تحت پوشــش بهزیســتی 
هستند.وی خاطرنشــان کرد: ســامانه افراد جویای 
کار بهزیســتی موقتی و پیرو دســتور رئیس جمهور 
راه اندازی شــده و اکنون در حال ارتقا است و اطاعات 
کارفرمایان بــه آن اضافه می شــود؛ بنابراین این آمار، 

آمار نهایی نیست و اشکالات آن برطرف خواهد شد.
تســهیات ایجاد فرصت های شــغلی از بودجه دولت 
نیســت و از منابع بانکی تامین می شود و چون سود آن 
چهار درصد و مدت بازپرداخت آن ۸۴ ماه اســت، برای 

پرداخت آن در بانک هــا مقاومت وجود دارد 
سرپرســت دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی 
سازمان بهزیستی کشور تصریح کرد: کارکرد 
ســامانه افراد جویای کار در شرایط ایده آل 

قرار ندارد و باید شرایط بهتری فراهم شود.
ایروانــی اظهارداشــت: تکلیف ســازمان 
بهزیستی کشــور برای ایجاد فرصت شغلی 

در ســال جاری، ۶۷ هزار و ۷۰۰ نفر است اما منابع این 
سازمان برای این کار ۵۰ درصد کاهش یافته است.

وی ادامــه داد: بــه دلیل کاهــش منابع بــرای ایجاد 
فرصت های شــغلی، عــاوه بــر تســهیات بانکی 
می خواهیم از معافیــت مالیاتی نیز اســتفاده کنیم. 
تعهدات بهزیســتی بــرای ایجاد فرصت های شــغلی 
افزایش یافتــه اما منابع کاهش یافته و از ســوی دیگر 

مساله تورم نیز وجود دارد.
سرپرســت دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی 
ســازمان بهزیســتی کشــور تاکیــد کرد: 
تســهیات ۱۵۰ میلیون تومانی نمی تواند 
برای ایجاد کارهای تولیدی مناســب باشد 
بنابراین در حال بررسی راهکارهایی هستیم 

تا منابع را افزایش دهیم.
ایروانــی تصریح کــرد: اکنون تا ســقف ۳۰۰ میلیون 
تومان برای کارهایی مانند جــوراب بافی، دامپروری 
و بوم گردی تسهیات اعطا می شــود و به عبارت دیگر 
برای ۲۸ رسته شــغلی نیز تســهیات ۳۰۰ میلیون 
تومانی اعطا می شــود که در شــورای عالی اشــتغال 
تصمیم گیری شده است اما برای بقیه شغل ها، بانک ها 

منابع را تامین نمی کنند.

وی گفت: تسهیات ایجاد فرصت های شغلی از بودجه 
دولت نیســت و از منابع بانکی تامین می شــود و چون 
ســود آن چهار درصد و مدت بازپرداخــت آن ۸۴ ماه 
است، برای پرداخت آن در بانک ها مقاومت وجود دارد 

و سرانه را به آسانی پرداخت نمی کنند.
سرپرســت دبیرخانه اشــتغال و کارآفرینی سازمان 
بهزیستی کشــور یادآور شد: تســهیات بانکی برای 
ایجاد فرصت های شغلی ســال گذشته حدود ۱۰ هزار 
میلیارد تومان بوده که اکنون پنج هزار میلیارد تومان 
شده و اصلی ترین منبع اشتغالزایی ۵۰ درصد کاهش 
یافته اســت اما برای ایجاد فرصت های شغلی به سایر 
رویکردهــا فکر می کنیــم زیرا فقط خدمت رســانی 
تســهیات بانکی دچار مشکل شده اســت و راه های 

دیگری برای اشتغالزایی وجود دارد.

 عضو انجمن چشم پزشــکی ایران گفت: آب مروارید و 
آب سیاه شــایع ترین بیماری های چشمی هستند که 
در دوره ســالمندی بروز می کند. سید محمد قریشی، 
افزود: با توجه به پیشــرفت های علم چشــم پزشکی، 

بیماری آب مروارید قابل درمان است.قریشــی ادامه 
داد: دسته دوم بیماری های شــایع چشم، آب سیاه یا 
گلوکوم است که بیماری خیلی حساسی است و بیمار 
خودش متوجه بیماری نمی شــود و لازم اســت برای 

بررسی آب ســیاه بیمار به صورت دوره ای معاینه شود 
و به چشم پزشک مراجعه کند.دیگر بیماری های چشم 
که اخیراً خیلی شیوع بیشــتری یافته ، دیابت است که 
عاوه بر اعضای بدن، چشم را گرفتار می کند و این افراد 

وقتی عوارض بیماری پیشرفت می کند متوجه بیماری 
می شــوند.به افرادی کــه دچار بیماری قند هســتند 
توصیه می شود به صورت مرتب زیر نظر چشم پزشک 

باشند که به هر حال پیشگیری بهتر از درمان است.

بهزیستی

چشم

خریدار  شــهردار تهران درباره فساد ۲۰ 
هزار میلیارد تومانی مربوط به ادوار گذشته 
و برخورد با فساد در ســه سطح توضیحاتی 

داد.
 علیرضا زاکانی شــهردار تهران در مراســم 
پنجاه و هفتمین شنبه های امید و افتخار و 
در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: ما آمده ایم 
فساد را به سه دسته تقسیم بندی کرده ایم؛ 
یک دسته فســاد تعبیر به این بود که خورد 
و برد، برداشت و برد که شــهرداری در این 
زمینه متضرر شده و برای این مسئله برنامه 
خاصی را شــروع کرده ایم و حــق و حقوق 
شــهرداری در قراردادها و پروژه ها پیگیری 
کردیم و بیست هزار میلیاردی که اخیراً در 
رسانه ها به عنوان کشف فساد در شهرداری 
تهران مطرح شده است مربوط به بازگشت 
مبالغ ما از قراردادها و پروژه ها به شهرداری 
تهران اســت که این مسئله شــامل زمین، 
امکان، پول و … است که ما آنها را برگشت 

داده ایم و ربطی هم به دوره فعلی ندارد.
وی افــزود: این مســئله و بازگشــت ۲۰ 
هزار میلیــارد تومان به شــهرداری تهران 
به ادوار مختلف شــهرداری مربوط اســت 
و ایــن پروژه هــای متنوعی اســت که به 
دوره های مختلف مربوط اســت. به عنوان 
مثال شــهروند هم یــک نمونه آن اســت 
که در گذشــته برند شــهروند را به ارزش 
۶۰۰ میلیارد تومــان به قیمــت آن زمان 
به ۳ میلیارد تومــان فروختــه بودند که با 
پیگیری ها آن را برگردانیم. لذا ما بخشی از 
امکانات شــهر را برگردانده ایم که عدد این 
امــکان حداقلش ۲۰ هزار میلیــارد تومان 
اشاره شده اســت و هیچ ربطی هم به دوره 
ما ندارد و اهتمام شــورای ششم و شهردار 
منتخب شــورا بر این بوده کــه بتوانند حق 

مردم را بازگردانند و این اتفاق افتاده است.
زاکانــی افــزود: در همیــن بخــش نیــز 
مجموعه هایــی بودنــد کــه ما آنهــا را به 
شــهرداری بازگرداندیم و پس گرفتیم که 

عدد آن ۱۱۰ مجموعه اســت و ما توانستیم 
این مجموعه هــا را بازگردانیــم و عدد آن 
حدود ۸ الی ۹ هزار میلیارد تومان اســت و 
این عدد جــدای آن رقم ۲۰ هــزار میلیارد 

تومان است.
شهردار تهران تصریح کرد: ما البته عاقه ای 
نداریــم بازگویی ایــن مــوارد را در فضای 
عمومی عنوان کنیم. عاقه داریم که برویم 
آنها را بگیریم و برای شــهر و شهروندان نگه 
داریم. این موضوع به صورت جدی پیگیری 

می شود.
وی افزود: به عنوان مثــال در بام لند نیز که 
در گذشــته قرارداد نادرســتی بسته شده 
بود ما آن قــرارداد را پیگیری کردیم و آن را 
صورتجلسه کردیم که بام لند به شهرداری 
بازگردد و بام لند به قیمت سال گذشته ۱۱ 
تا ۱۲ هزار میلیارد تومان بــود و الان به ۱۶ 
هزار میلیارد تومان رسیده است و تمام این 
موارد غیر از ۲۰ هزار میلیارد تومانی اســت 

که در ابتدا به آن پرداختم.
شــهردار تهران گفت: در بخش اول هم که 
گفتم امســال بنا داریــم پروژه هایی که از 
دست شــهرداری بیرون رفته به شهرداری 
بازگردانیم و این مســئله در دســتور کار ما 

قرار دارد.
وی ادامــه داد: موضــوع دیگر، سیســتم 
معیوبی بود که وجود داشــت و این مسئله 
آســیب می زد و یکی از کارهای بزرگی که 
در ایــن دوره انجام شــده به نظــارت فنی 
سیستمی شــده شــهرداری بر می گردد و 
بزرگترین تحولی است که در حوزه شهری 
درخصوص جلوگیری از فساد انجام خواهد 
شــد. به عنوان مثال ما در یک پرونده سال 
گذشته بررسی کردیم که ۷ میلیارد تومان 
از ســوی مالک پرداخت کرده بود که مالک 
برای اخذ پایان کار به شــهرداری مراجعه 
کرده بــود و ما بررســی کردیم کــه مالک 
می بایســت ۳۲۷ میلیارد تومان پرداخت 

می کرده اســت کــه در ایــن زمینه ۱۲۰ 
میلیــارد تومان حــذف و تنهــا ۷ میلیارد 
تومان از ســوی مالک پرداخت شــده بود و 
۱۲۰ میلیارد تومان را بروزرســانی کردیم 
و بــه ارزش روز قیمت گــذاری کردیم و به 
هزار میلیارد تومان رســید کــه از این رقم 
مبلغ پرداخت شده به قیمت روز کسر و فرد 
۸۴۰ میلیارد تومان به شــهرداری پرداخت 
و در نهایت پایان کار خــود را اخذ کرد و این 
مسئله نشاندهنده این اســت که با اینگونه 
اقدامات راه فســاد در مجموعه شهرداری 

بسته خواهد شد.
زاکانی گفــت: البته ناگفته نمانــد که این 
موارد هیچکدام به ایــن دوره ارتباط ندارد 

و به ادوار گذشته بر می گردد.
شــهردار تهران با تاکید بر اینکه ما به هیچ 
عنوان از حق و حقوق شــهروندان نخواهیم 
گذشت تصریح کرد: این موضوع به صورت 
جدی توسط مدیریت شهری اعم از شورا و 

شهرداری پیگیری می شــود و با سیستمی 
شدن نظارت ها می تواند جلوگیری از فساد 

را در بدنه شهرداری داشته باشند.
وی با اشــاره به رویکرد شــهرداری تهران 
بــرای شــفافیت در قراردادهــا، گفت: در 
بخش کمیســیون ماده ۵ نیز بایــد به این 
نکته اشــاره کنم که همه موارد در ســامانه 
شفافیت بارگذاری می شود و همه مصوبات 

را می توانند رؤیت بکنند.
زاکانی با اشــاره به بخش خرده تخلفات در 
بدنه شهرداری تهران گفت: به عنوان مثال 
می توان در این بخش به موضوع رشوه اشاره 
کرد که برای این کار نیز ما آموزش پرسنل 
و صیانت از پرســنل و سیستمی کردن کار 
و ایجاد عدم ارتباط بــا مراجعه کنندگان را 
در دســتور کار قرار داده ایم. همچنین اگر 
جایی متوجه شــویم کــه تخلفی صورت 
گرفته با آن برخورد می کنیم و اغماضی نیز 

نکرده ایم.
وی ادامه داد: در این زمینه یکی از مواردی 
که بود کــه جنجال شــد چیزی بــود که 
خودمان رفتیم و ۵ نفر را شناسایی کردیم و 
خودمان عنوان کردیم و برخورد هم صورت 
گرفت و این مســئله را به دفتــر ما انتصاب 
می دادند که اشــتباه بود. یک نفر هم که از 
دفتر ما دستگیر شــده بود اصاً موضوعش 
فســاد نبود، موضوعش خرید یک اسلحه از 

همان شبکه اشاره شده بود.
شــهرداری تهران گفت: این مسئله توسط 
دســتگاه امنیتی پیگیری شــد و کسی هم 
که اســلحه را فروخته بود به فرد اشاره شده 
گفته بود که حتی مجوز هم برای فرد صادر 
می شود و در واقع فرد اشــاره شده به امید 
داشــتن مجوز اقدام به خرید اسلحه کرده 
بود که دســتگاه امنیتی موضوع را بررسی 

کردند.
زاکانی گفت: ما در موضوع مبارزه با فســاد 
مصر هســتیم و عاقه هم نداریم تنها شعار 

بدهیم و بنا داریم راه های فساد را ببندیم.

خریدار  مدیر کل دفتر مدیریت پســماند 
ســازمان حفاظت محیط زیست از انتخاب 
مرکز منطقــه ای کنوانســیون های بازل و 
اســتکهلم در ایران به عنوان یکی از مراکز 

منطقه ای برتر دنیا خبر داد.
بــه گــزارش ســازمان حفاظــت محیط 
زیســت، مهدی خادم ثامنی اظهار داشت: 
مرکز منطقه ای کنوانســیون هــای بازل 
و استکهلم مســتقر در ســازمان حفاظت 
محیط زیست به عنوان یکی از مراکز منطقه 
ای در ســطح جهان مطابق مصوبه مجلس 
شورای اســامی در حوزه مدیریت صحیح 
پســماندهای خطرناک و مواد شــیمیایی 
مشمول کنوانســیون های بازل و استکهلم 
در منطقه آسیا و اقیانوسیه فعالیت می کند.

وی افزود: مرکــز منطقه ای کنوانســیون 
های بازل و اســتکهلم در ارزیابی سال های 
گذشــته توســط دبیرخانه کنوانسیون ها 
مســتقر در ژنــو، دارای پاییــن ترین رتبه 
عملکردی در میان ســایر مراکز منطقه ای 
بوده اســت و موضوع لغو میزبانــی ایران و 
تفویض آن به کشــورهای داوطلب منطقه 
در جلســات بین المللــی کنفرانس اعضا 

کنوانسیون های BRS مطرح شد.
مدیر کل دفتر مدیریت پســماند ســازمان 
حفاظت محیط زیست تصریح کرد: به رغم 
تمام محدودیت ها و تحریــم های ظالمانه 

بین المللی در چند ســال اخیــر، اقدامات 
قابل قبولی در راســتای اهــداف و وظایف 
مرکز منطقه ای به منظــور ارتقای جایگاه 
بین المللی آن در مجامع عمومی دنیا انجام 
گرفت و ایــن مرکز در ارزیابــی های انجام 
شده در اوایل سال ۲۰۲۳ توسط دبیرخانه 
به عنوان یکــی از مراکز منطقــه ای برتر با 
کسب حداکثر امتیاز )۳۳ امتیاز از مجموع 

۳۳ امتیاز( برگزیده شد.
وی افزود: ماک و معیــار ارزیابی مبتنی بر 
عمل به تعهدات منطقــه ای و بین المللی، 
توســعه همکاری بــا کشــورهای عضو و 
غیر عضو، تبــادل اطاعات با ســایر مراکز 
منطقه ای، برگزاری جلســات راهبردی و 
فنی منطقه ای و بیــن المللی، انعقاد تفاهم 
نامه با مرکز منطقه ای چیــن، انجام پروژه 
با مشــارکت وزارت محیط زیســت کشور 
پاکســتان، هماهنگی هــای لازم بمنظور 
انتقــال فن آوری هــای نوین و ســازگار با 
محیط زیست، مدیریت پورتال مرکز منطقه 
ای )فارسی / انگلیسی(، برگزاری دوره های 
آموزشــی ملی و منطقه ای و ســایر موارد 

است.

کنوانسیون بازل
کنوانســیون بازل با هدف کنتــرل نقل و 
انتقالات فرامرزی پســماندهای خطرناک 

و ســایر انواع پســماندها و ارتقای مدیریت 
زیســت محیطی آنها تدوین شــده است. 
پیــش از تدوین کنوانســیون بــازل، نقل 
و انتقــالات پســماندهای خطرنــاک از 
کشــورهای توســعه یافته به کشــورهای 
درحال توســعه، کشــورهای با اقتصاد در 
حال گذار و کشــورهای کمتر توسعه یافته 
به راحتی و بدون هیچ مانعــی برای منتفع 
شدن از نیروی کار ارزان قیمت این کشورها 
و اجتنــاب از انتقال آلودگی های ناشــی از 
بازیافت غیر اصولی به کشــورهای توسعه 

یافته صورت می گرفت.
به طوری که پســماندها طــی فرایندهایی 
معیوب بازیافت می شــدند و تمام آلودگی 
ها و به تبــع آن صدمات زیســت محیطی 
و بهداشــتی در این کشــورها برجای می 
ماند و حاصــل این عملیات کــه اغلب مواد 
ذی قیمتی بودند به کشورهای توسعه یافته 
منتقل می شــدند، در پی اوج گیری نگرانی 
های بیــن المللــی از این گونــه اقدامات، 
کنوانســیون بازل در ۲۲ می ۱۹۸۹ تدوین 
و به امضای ۵۳ کشــور رســید و پس از آن 
در ۵ می ۱۹۹۲ در جهان لازم الاجرا شــد، 
به تدریج تا به امروز ۱۸۷ کشــور با تصویب 
قانونی آن به عضویت این کنوانســیون در 
آمدنــد. کشــور جمهوری اســامی ایران 
نیز پــس از تصویب قانون الحاق کشــور به 

کنوانسیون، در تاریخ ۷۱/۶/۳۱ و تأیید آن 
در شــورای نگهبان در تاریخ ۷۱/۷/۱۲ ، به 

عضویت کنوانسیون در آمد.

کنوانسیون استکهلم
کنوانسیون استکهلم در زمینه آلاینده های 
آلی پایدار )POPs( شامل مواد شیمیایی با 
کاربرد صنعتی و آفتکش با هدف حفاظت از 
سامت انســان و محیط زیست در برابر این 
مواد و برنامه ریزی جهــت کاهش و حذف 
کاربــرد آنها در تاریخ ۲۲ می ســال ۲۰۰۲ 
توسط ۱۲۶ کشور امضا شــد، بر این اساس 
قانون الحاق دولت جمهوری اسامی ایران 

به کنوانسیون استکهلم درخصوص آلاینده 
های آلی پایدار در تاریــخ ۱۳۸۴/۳/۱۰ به 
تصویب مجلس شــورای اســامی رسید و 
توسط شورای نگهبان تأیید شد. همچنین 
هیأت وزیران، طی اباغیه شــماره ۷۸۶۱/
ت۲۴۶۱۶هـ مورخ ۱۳۸۰/۲/۲۶، سازمان 
حفاظت محیط زیســت را به عنوان مرجع 
ملی کنوانســیون اســتکهلم تعیین کرد و 
رونوشــت اباغیه فوق الذکر به تمام مراجع 
قانونی مربوطه ارسال شد. هدف اصلی این 
کنوانسیون حفاظت سامت انسان و محیط 
زیســت در مقابل آلاینده هــای آلی پایدار 

است.

۲۸ هزار مددجوی بهزیستی جویای شغل هستند

شایع ترین ترین بیماری های چشم کدامند؟
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آموزش های رایگان هنری در نمایش خانگی
 مسترکاس های آموزشــی »صفحه نو« با حضور استادان متخصص 
و صاحب ســبک در حوزه های مختلف به کارگردانی و تهیه کنندگی 
مجتبــا میرتهماســب از روز سه شــنبه ۱۶ خردادماه ســاعت ۱۲ 
ظهر به  طور اختصاصــی و رایگان در پلتفرم »تماشــاخونه« عرضه 

می شوند.
 )New Page( »به گزارش روابط عمومی »تماشــاخونه«، »صفحه نو
یک مســترکاس ویدئویی اســت کــه در آن اســتادان متخصص و 
صاحب ســبک ایرانی در حوزه های مختلف، تجربیات، دانش، منش و 
روش حرفه ای خود را در ساختاری مستندآموزشی به طور اختصاصی 

در پلتفرم »تماشاخونه« ارائه می کنند.
»کارگاه فیلــم کارآ« با مدیریت مجتبــا میرتهماســب، تولید پروژه  
»صفحه نو« را از سه ســال پیش آغاز کرده و تاکنون مسترکاس های 
»موســیقی« با حســین علیزاده، »کارگردانی ســینما« با رخشــان 
بنی اعتماد، »کودک و طبیعت« با عبدالحسین وهاب زاده، »کارگردانی 
تئاتر« با علی رفیعی، »بازیگری« با فاطمه معتمدآریا، »قصه نویســی« 
با هوشنگ مرادی کرمانی و »عکاسی مســتند« با نصرالله کسرائیان را 

آماده  نمایش دارد.
مخاطبان می توانند ایــن برنامه را هر هفته، به صورت ســریالی با همه  
محتوای دوره هــا و تفکیک موضوعی، به طور رایــگان و اختصاصی در 

پلتفرم »تماشاخونه« ببینند.
مدت زمان هر برنامه بین ۴ تا ۶ ساعت است.

تهیه، تولید و پخش فصل دوم »صفحه نو« با اســتادان صاحب نامِ دیگر 
در »کارگاه فیلم کارآ« و پلتفرم »تماشــاخونه« به صورت انحصاری در 

حال برنامه ریزی و انجام است.
مسترکاس های آموزشــی »صفحه نو« از روز سه شنبه ۱۶ خردادماه 
ســاعت ۱۲ ظهر به  طور اختصاصی و رایگان در پلتفرم »تماشاخونه« 

عرضه می شوند.

»آه سرد« مجوز اکران گرفت
پروانه نمایش »آه ســرد« صادر شد و این فیلم ســینمایی آماده اکران 

است.
به گزارش روابط عمومی »آه ســرد«، پروانه نمایش این فیلم سینمایی 
به تهیه کنندگی رضا محقق و کارگردانی ناهید صدیق از سوی سازمان 

سینمایی صادر شد.
»آه سرد« نخستین فیلم ســینمایی در کارنامه ناهید صدیق است که 

خود نیز فیلمنامه آن را نوشته است.
این فیلم ســال گذشــته در بخش ســودای ســیمرغ چهل و یکمین 
جشنواره فیلم فجر حضور داشت و ســیمرغ بلورین ویژه هیات داوران 

بخش سینمای سعادت به ناهید صدیق اهدا شد.

داوران بخش سینمای سعادت شــامل ای آر رحمان، کارن شاه نظرف، 
آن دمی گروئه، یو وی حاج سری، جورج اواشولی، محمدرضا عباسیان 

و محمد شهباز بودند.
ایمان صدیق و علی باقری بازیگران اصلی این فیلم هســتند. محمد 
اشکانفر، ســالار دریامج، امیر شــمس، امیر آرام، کوروش اشراقی، 
حســام رضاییان، اهورا بهرامی، برســام بهرامی دیگر بازیگران این 

فیلم هستند.
در خاصه داستان »آه سرد« آمده اســت: بها و بهرام در جاده ای همراه 
و همسفر شــده اند، بی آنکه حرفی برای گفتن داشته باشند. بها در فکر 

انتقام است تا به رنج هایش پایان دهد...
برخــی از عوامل »آه ســرد« عبارت از مدیــر فیلمبرداری: مســعود 
امینی تیرانی، مدیــر صدابــرداری: آرش برومند، طراح گریم: ســید 
جال موسوی، تدوینگر: پویان شــعله ور،  طراحی و ترکیب صدا: حسن 
مهدوی، آهنگساز: فواد قهرمانی، جلوه های ویژه بصری: هادی اسامی 

است.

وی صحنه رفت »چهار تک گویی« ر
نمایش »چهار تک گویی« نوشته  روزبه حســینی و کارگردانی حسن 

سرچاهی از ۴ خرداد اجرای عمومی خود را آغاز کرد.
 نمایش »چهــار تک گویی« نوشــته  روزبه حســینی بــه طراحی و 
کارگردانی حسن سرچاهی از پنجشــنبه ۴ خرداد اجرای عمومی خود 
را در تماشــاخانه هفت رنگ اداره ارشــاد مجتمع فرهنگی هنری مهر 

شهر شاهرود آغاز کرد.

این اثر نمایشی متشکل از ۴ مونولوگ اســت که در ۴ اپیزود به نام های 
»هشــت دقیقه تو کت من نمی ره!«، »ســیگار داری؟«، »هزار شماره 
نامعکوس ...«، »بلدی تو بیســت دقیقه دریا رو بروفی داداش؟!« روی 

صحنه می رود.
حسن سرچاهی، فاطمه ســادات قائمیان، حجت الله مشاوره بازیگران 

این اثر نمایشی هستند.
این ۴ تک گویی سال ۱۴۰۰ در قالب کتاب »این آن چه می شنوی ساز 
کج کوک سکوت است و شش تک گویی دیگر« توسط نشر افراز منتشر 

شده و برای اولین بار است که به اجرای عموم می رسد.
دیگر عوامل این اثر نمایشــی عبارتند از گروه اجرای موسیقی: مجتبی 
شادی، اســفندیار جالی، سوگل سالاری، ســپیده عباسی و سهراب 
شــیرازی، مدیر اجرا: علی جالی، مدیر تولید: عبــاس اعتماد، صدا و 
تصویر: زینب صادقی، نــور: ابوالفضل عامری، مدیــر صحنه: امیر علی 
صابر، مدیــر تدارکات: احســان احمدی، گریم: علــی غامیان، طراح 
پوســتر و عکاس: ســتایش عرب عامری، مدیر ســالن: حسین عرب 

یارمحمدی.
این اثر نمایشی خرداد هر روز ساعت ۱۹ در تماشاخانه هفت رنگ روی 

صحنه می رود.
حسن ســرچاهی بازیگر و کارگردان تئاتر ایران عاوه بر کارگردانی 
تئاتر، بــه عنوان بازیگر آثــار هنرمندانی چون هــادی حوری، امیر 
دژاکام، محمد ابراهیمیان و هادی مرزبان بــه ایفای نقش پرداخته 

است.

قاب

 علی رهبــری، رهبر دایم اپرای مارینســکی ســنت 
پترزبورگ روز گذشته روی صحنه رفت.

 در این کنسرت که به مناســبت تجلیل از دو آهنگساز 
بــزرگ ارمنســتان، آرام خاچاتوریــان و الکســاندر 
آراتونیان بود ســوییت شــماره ۲ از باله گایانه اثر آرام 
خاچاتوریان و کنســرتو برای ترومپت و ارکســتر اثر 
الکساندر آراتونیان اجرا شد.سولیســت ترومپت این 
کنســرت، تیمور مارتینــوف نوازنده برجســته اهل 
روســیه بود که در اکثر کنسرت های والری گرگیف در 

کشورهای مختلف شرکت داشته است.
علــی رهبــری، مدیــر هنری ســابق ارکســترهای 
سمفونیک شهرهای بروکســل، مالاگا، پراگ و زاگرب 
در این کنسرت سمفونی شــماره ۸ آنتونین دورژاک را 

نیز اجرا کرد.آرام خاچاطوریــان در ۶ ژوئن 
۱۹۰۳ در شهر تفلیس گرجســتان در یک 
خانواده ارمنی بــه دنیا آمــد. برخی منابع 
زادگاه وی را روســتای کوجوری در نزدیکی 
تفلیــس ذکــر کرده انــد. پــدرش یقیا در 
روستای آزاد بالا نزدیکی اردوباد در نخجوان 
به دنیــا آمده بود و در ســن ۱۳ ســالگی به 

تفلیس نقل مکان نموده بود.
خاچاطوریــان در روز ۱ مه ۱۹۷۸ بــه فاصله کوتاهی 
پس از تولد ۷۵ سالگی اش در مســکو درگذشت.وی 
در روز ۶ مه در پانتئون کومیتــاس در ایروان به خاک 

سپرده شد.
الکســاندر گریگــوری هاروتونیــان )آراتونیان(؛ یک 

آهنگســاز و نوازنده پیانو اهل ارمنســتان و 
یکی از آهنگســازان برجسته دوران شوروی 

ارمنستان بود.
وی در ۲۳ ســپتامبر ۱۹۲۰ در ایــروان به 
دنیا آمد و از کنســرواتوار دولتی کومیتاس 
در ایروان فارغ التحصیل گشــت.وی در ۲۸ 
مارس ۲۰۱۲ در سن ۹۱ ســالگی در ایروان 

درگذشت و در پانتئون کومیتاس به خاک سپرده شد.
 Antonín Leopold( آنتونیــن لئوپلــد دوُرژاک
Dvořák(  زاده ۸ ســپتامبر ۱۸۴۱ در ناِهــوزِوِس 
بوهــم )اکنون در جمهــوری چک(  درگذشــته ۱ مه 
۱۹۰۴ در پراگ، نخســتین آهنگساز بوهِمی بود که به 
شهرت جهانی دست یافت. او موسیقی فولکلور )بومی( 

سرزمین مادریِ خویش را در قالب موسیقی رمانتیک 
قرن نوزدهــم ارائــه داد. راز محبوبیــت دوُرژاک در 
استعداد شــایان توجه او در خلق ملودی های پرنشاطِ 
چک بود. از آثار شاخص او می توان به سمفونی شماره ۹ 
) از دنیای جدید ( و همچنین »رقص های اساوُنیک« 
اشاره کرد.علی رهبری آهنگســاز و رهبر بین المللی 
ایرانی در تهران نیز حدود ۱۸ سال پیش بعد از ۳۰ سال 
دوری از وطن با ســمفونی دنیای جدید اثر دورژاک در 

تالار وحدت روی صحنه رفت.
در خاتمه این کنســرت با تشــویق مخاطبین ارکستر 
سمفونیک اپرای مارینســکی اهنگ تولدت مبارک را 
در روی صحنه با حضور اقای والری گرگیف برای علی 

رهبری نواخت.

موسیقی

زهرا منصوری  مهوش افشــارپناه بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیــون ضمن مرور 
بخشــی از خاطرات خود در دوران فعالیت 
از دلایل کم کاری اش در ســال های اخیر و 
دوری خودخواســته اش از دنیای بازیگری 

گفت.
مهوش افشــارپناه بازیگر باســابقه سینما، 
تئاتــر و تلویزیون دربــاره فعالیت های این 
روزهای خــود توضیــح داد: در حال حاضر 
در هیــچ پــروژه ای حضــور نــدارم. البته 
پیشــنهادهایی برای کار داشــته ام اما اول 
به دلایلی شــخصی و دوم به ایــن دلیل که 
کیفیت کارهای بــه نظرم مناســب نبود، 

ترجیح دادم آن ها را نپذیرم.
وی درباره احوالات خود در روزهای دوری از 
فعالیت هنری هم گفت: من در مقطعی هر 
سال حداقل یک نمایش تئاتر را روی صحنه 
داشــتم تا اینکه بحران کرونــا پیش آمد و 
شــرایط فعالیت در این حوزه به طور کامل 
تغییر کرد. به همین دلیل نزدیک دو ســال 
از صحنه تئاتر دور بــودم. به صورت پراکنده 
در فیلم ها و ســریال ها هم حضور داشته ام 
و در این مدتــی که بیکار هســتم هم واقعاً 
احســاس ناراحتی ندارم. منتظرم تا شرایط 
خوبی برای کار کردن پیش بیاید و تا زمانی 
که شــرایط دلخواهم وجود نداشته باشد، 

ترجیح می دهم کار نکنم.
این بازیگر ادامــه داد: در ایــن مدت چند 
پیشــنهاد داشــتم که برخــی از آن ها در 
شهرســتان بود و به دلیل شرایط شخصی 
خودم نمی خواســتم آن ها را بپذیرم و باقی 
پیشنهادها هم از جنسی بود که من دوست 
نداشتم. شاید برخی از همکاران من کار در 
پروژه های شهرســتانی را بپذیرند و خودم 
هم پیش تر خیلــی کار در لوکیشــن های 
شهرســتان ها داشــته ام اما در حال حاضر 
شرایطم به گونه ای اســت که امکان حضور 
طولانی مدت در یک شهرســتان برای کار 
کردن را ندارم. نه خودم توانــش را دارم نه 
شــرایط زندگی شــخصی ام این امکان را 
به من می دهــد. بالاخره ما هــم در زندگی 
مســئولیت هایی داریم. حداقلش این است 
که دلم بــرای نوه عزیزم تنگ می شــود. )با 
خنده می گویــد نــوه ام الان و حین همین 

مصاحبه در کنار من است.(

کار سینمایی و تلویزیونی هر دو برایم 
تجربه است، تفاوتی ندارد

افشــارپناه درباره تعداد بــالای تجربه های 

تلویزیونــی در کارنامــه اش در قیــاس با 
کارهای ســینمایی هم گفت: هر دوی این 
حوزه ها برای من حکم تجربــه را دارد و هر 
کاری که به من پیشــنهاد می شود، فارغ از 
اینکه ســینمایی باشــد یا تلویزیونی من 
به عنوان یــک تجربه به آن نــگاه می کنم. 
تئاتــر هم جایــگاه خــودش را داشــته و 
کارهای بســیاری در آن کــرده ام. اینگونه 
نبوده است که تمرکز خاصی روی کارهای 
تلویزیونی داشــته باشــم و حضور در این 
عرصه را بیشــتر انتخاب کنم.وی ادامه داد: 
شــاید یکی از دلایل حضور کم رنگ ترم در 
ســینما این بود که به خصوص از دهه ۸۰ به 
بعد فیلم هــا فضایی جوانانه پیــدا کردند و 
دیگر نقش هایی متناســب با سن و سال ما 
در فیلم ها نبود. در برخی فیلم هایی هم که 
نقش هایی با این ســن و سال وجود داشت، 
غالباً شــخصیت هایی به دردنخور بود! اگر 
قرار بود در یک فیلــم فقط چای بیاورم و هر 
از گاهی بچه ام را صدا بزنم، ترجیح می دهم 
در خانه خودم ایــن کار را بکنم که بابتش از 

من تشکر هم می کنند!
این بازیگر تأکید کرد: اگــر نقش خوبی در 
سینما پیشنهاد شده باشد حتماً پذیرفته ام 
کمااینکه تــا همین امروز هــم تجربه های 
خوبی در سینما داشــته ام برای دو فیلمی 
هم که در جشــنواره فیلم فجر داشتم حتی 
کاندیدای بهترین بازیگر زن شدم. در عین 
حال اگر پیشــنهادی که می شود مناسب 

نباشــد آن را نمی پذیرم. مدت زیادی است 
که از ســینمای بلند فاصلــه دارم و در این 
مدت تنهــا حضورهایی کوتــاه در دو فیلم 
از محمدهادی کریمی داشــتم که به دلیل 
عاقه ام بــه او این نقش هــا را پذیرفتم. هم 
در »امشب شــب مهتابه« و هم در »کمدی 
انســانی« نقش های کوتاهی ایفــا کردم و 
از آنجایی که از جریان ســینما فاصله دارم 

نمی دانم چه شرایطی در آن حاکم است.

تا نوبت به نقش زن جنوبی می رسد یاد 
اسم افشارپناه می افتند!

وی افزود: در ســینمای ایران کافی است در 
یک نقــش موفق عمل کنی تــا همه همان 
انتظار را از تو داشــته باشــند و با خودشان 
بگویند ایــن خود جنــس اســت! من دو 
تجربه موفق در نقش زن جنوبی داشــتم و 
از آن به بعد همه برای کاراکترهای جنوبی، 
قبل از هر چیز اسم افشــارپناه به ذهن شان 
می آمد! فکر می کردند من جنوبی هســتم. 
یک بار بــه یکــی از کارگردان هــا گفتم، 
وقتی مــن به عنــوان یک آذری کــه زبانم 
ترک است، توانســتم آن نقش جنوبی را به 
بهترین شکل ایفا کنم و بابت آن کاندیدای 
ســیمرغ بازیگری هم شده ام، این یعنی من 
توانایی اش را دارم کــه نقش های دیگری را 
هم ایفا کنــم، چرا همه از مــن همان نقش 

جنوبی را می خواهید!؟
در میان فیلم های ســینمایی ام »به خاطر 

هانیه« ساخته کیومرث پوراحمد هم بسیار 
موردتوجه بوده اســت. هر از گاهی هم بابت 
آن نقش آفرینی از من تجلیل هم می شــود 
اما در تمــام این ســال ها هر بار ســیمرغ 
خواسته روی شانه ام بنشــیند، یکی آن را 

کیش کرده و پریده است
افشــارپناه ادامه داد: بــاور نمی کنید من 
در این مــدت چقــدر نقــش زن جنوبی 
داشــته ام و رد کرده ام صرفاً به این دلیل که 
نمی خواستم در این نقش تبدیل به کلیشه 
شوم.این بازیگر باسابقه درباره واکنش های 
مردمی در کوچه و خیابان و اینکه بیشــتر با 
کــدام نقش آفرینی هایش از ســوی مردم 
شناخته می شــود، گفت: آدم های مختلف 
معمولاً واکنش های مختلفــی هم دارند و 
نقش خاصی را هم به یاد می آورند اما حس 
شخصی ام این است که طیفی از مخاطبان 
هنوز اولیــن نقش آفرینی ســینمایی من 
در فیلم »خانــه در انتظار« بــه کارگردانی 
منوچهر عسگری نســب را در حافظه خود 
دارند. ســریال های دیگری هم داشــته ام 
که در حافظه مردم مانده اســت. این روزها 
یکی از ســریال هایم با نام »تصمیم نهایی« 
در حال بازپخش از تلویزیون است و برخی از 
شهرستان با من تماس می گیرند که بگویند 

چقدر این نقشت خاطره انگیز است.
وی افزود: در میان فیلم های ســینمایی ام 
»به خاطر هانیه« ساخته کیومرث پوراحمد 
هم بسیار موردتوجه بوده است. هر از گاهی 

هم بابــت آن نقش آفرینی از مــن تجلیل 
هم می شود اما در تمام این ســال ها هر بار 
سیمرغ خواسته روی شانه ام بنشیند، یکی 

آن را کیش کرده و پریده است )می خندد(.

گفتم خب ما هم آدمیم
 مریض می شویم!

افشــارپناه گفــت: اصولاً مردم نســبت به 
بازیگران جوان به گونه ای برخورد می کنند 
اما نسبت به پیشکســوت ها معمولاً احترام 
بیشتری قائل هســتند. ما را که در خیابان 
می بیننــد جلو می آینــد و بعد از ســام و 
علیک کلی تعریف می کننــد و لطف دارند 
و می گوینــد بازیگرانی مثل شــما دیگر در 
عرصه نیستند و چرا کار نمی کنید. معمولاً 
از این ابراز لطف ها دارنــد. حدود ۱۵ یا ۲۰ 
ســال پیش بود که برای آزمایشی به مطب 
دکتر رفته بــودم، آقایی جلــو آمد و گفت 
خانم افشارپناه شما اینجا چه کار می کنید؟ 
گفتم خب ما هم آدمیم و مریض می شویم! 
او ولی برایش عجیب بــود که ما هم نیازمند 

دکتر می شویم. )می خندد(
بازیگر فیلم ســینمایی »بــه خاطر هانیه« 
در بخش دیگری از ایــن گفتگو با ذکر یادی 
از مرحــوم کیومرث پوراحمــد گفت: واقعاً 
هم هنوز برایم ســخت است باور درگذشت 
این کارگردان. در ارتباطی که سال ها باهم 
داشتیم اصاً انتظار چنین پایان ناگهانی ای 
را برایش نداشتم و نمی دانم چه بر او گذشت 
که اینگونه او را از دســت دادیــم. او همواره 
امید داشــت که بتواند کار تازه ای بسازد و 
چند پیشــنهاد همکاری هم داشتیم که به 

دلایلی به سرانجام نرسید.
افشــارپناه در پایــان گفت: مــا بازیگرانی 
هســتیم که از ســال های قبل از انقاب تا 
همین امروز در این حوزه فعالیت داشته ایم 
و همــواره تــاش کرده ایم تــا جایی که 
می توانیــم و در توانمان هســت، کارهای 
خوبی را برای ارائه انتخــاب کنیم. در عین 
حال کــه بالاخره مــا هم آدمیــم و امکان 
اشــتباه هم داریم. خود من هــم در زمینه 
حضــور در برخــی پروژه ها اشــتباه هایی 
هم داشــته ام و از حاصل آن کارها هیچ گاه 
راضی نبودم. سالیان ســال است که در این 
عرصه زحمت کشــیده ایم و این روزها هم 
در قالب یک مؤسســه آموزشــی همچنان 
با هنرجویان در ارتباط هســتم و امیدوارم 
بتوانیم هنرمنــدان خوبــی را هم پرورش 

بدهیم.

کنسرت جدید علی رهبری در سنت پترزبورگ

با موضوع پناهجویان سوری

ونده بخش رقابتی کن ۲۰۲۳ را بست »بلوط پیر« کن لوچ پر

خریدار  کن لوچ »بلــوط پیر« را به عنوان 
آخرین فیلم و آواز قوی خود در آخرین روز 
اکران فیلم های بخش رقابتی کن ۲۰۲۳ به 

نمایش درآورد.
 به نقل از اسکرین، فیلم »بلوط پیر« آخرین 
فیلم کِن لوچ درباره ورود پناهجویان سوری 
به شهر کوچکی در شمال انگلستان آخرین 
فیلم بخش رقابتی کن امسال بود که دیروز 

جمعه به نمایش درآمد.
کن لوچ که ۸۶ ساله اســت، اعام کرده که 

»بلوط پیر« آخرین فیلم او خواهد بود. پس 
از ۷ دهه فیلم ســازی به عنــوان وقایع نگار 
اجتماعی-سیاســی  خســتگی ناپذیر 
بریتانیا، وی به ســختی می توانست آهنگی 
پرطنین تر و در واقع پرخروش تر از این ارایه 
کند. پیام او با این فیلم این اســت: در برابر 

زوال شفقت ملی دست به کار شوید.
برنــده ۲ جایــزه نخل طــا که دوبــاره با 
نویســنده پل لاورتی متحد شــده، در این 
فیلم با واکنشــی پرشــور به سیاست های 

مهاجرتی بیگانه هراسانه دولت محافظه کار 
فعلی بریتانیا پرداخته اســت. »بلوط پیر« 
قطعه ای صمیمی اما بلندپروازانه اســت که 
در میان برجســته ترین درام های ملی لوچ 

جای می گیرد.
محل وقوع داســتان شمال انگلستان است، 
در سال ۲۰۱۶، روســتایی که هرگز پس از 
بسته شــدن معدن در دهه ۱۹۸۰ وضعیت 
خوبی پیدا نکرده است. تامی جو »تی جی« 
بالانتین با بازی دیو ترنر میخانه ویران شده 
»اولــد اوک« )بلوط پیــر( را اداره می کند. 
اینجا مردم محلــی هــر روز دور هم جمع 
می شــوند تا از زوال جامعه ای که زمانی پر 

رونق بود ابراز تاسف کنند.
با شــروع فیلم گروهی از پناهجویان سوری 
به روســتا می رســند. اینجا را دولت برای 
ســکونت به آنها اختصاص داده اســت؛ اما 
اســتقبال خصمانه برخی از ســاکنان، که 
تلخی آنها برای سال ها بی توجهی اقتصادی 
است و خود را قربانی نژادپرستی می دانند، 
در پیش اســت. زن جوانی به نام یارا با بازی 
ابا ماری شروع قدرتمندی را ارایه می کند 

که نشان دهنده سبک ویژه لوچ است.
لوچ و لاورتی مــا را وادار می کننــد با غم و 
اندوه مشــتریان تی جی همــدردی کنیم. 

در مقابل، تی جی که از ســوری ها استقبال 
می کند، اجازه نمی دهد تا افراد همیشــگی 
از اتاق پشــتی میخانه برای برگزاری جلسه 
ضدمهاجرت اســتفاده کننــد و در نتیجه 
دشــمنی آنها را به جان می خــرد. او با یارا 
دوست می شود و همراه او و لورا )با بازی کلر 
راجرسون( زنی محلی که به سوری ها کمک 
می کند، شــروع به پذیرایی بــا نهار رایگان 
بــرای کمک بــه مهاجران و مــردم محلی 

می کند تا درک متقابل را تقویت کند.
ماننــد »ســالن جیمــی« درام تاریخــی 
ایرلندی ســال ۲۰۱۴ لوچ، »بلوط پیر« هم 
محل تجمع و معنایی اســت کــه می تواند 
برای یک جامعه داشته باشــد. اتاق پشتی 
مدت ها زیارتگاهــی زنده بــرای مبارزات 
اعتصــاب معدنچیان در ســال های ۱۹۸۴ 
و ۱۹۸۵ بــود که در نهایت برچیده شــدن 
صنعت معدن جامعه را متاشــی کرد و بذر 
نگرش های نژادپرستانه بریتانیای برگزیت 
را کاشــت.در حالی که برخــی از فیلم های 
لوچ-لاورتــی در مواجهــه با آســیب های 
اجتماعی، اطمینان عاطفی بسیار ساده ای 
را ارایه می کنند، سه گانه پایانی این ۲ از غم و 
اندوه رئالیستی سیاسی »من، دنیل بلیک« 
و »ببخشید که از دستت دادیم« فیلمی که 

در برابر راه حل های ساده مقاومت می کند و 
نیز این فیلم، بسیار تاثیرگذار است.

چیزی که »بلوط پیــر« را غنی می کند این 
اســت که در عین اینکــه روی یک قهرمان 
اصلی تمرکــز دارد، تا حد زیــادی به یک 
مجموعه می پــردازد. فیلم نــه تنها دیدار 
۲ جامعه متفــاوت را به تصویر می کشــد، 
بلکه گروهی از صداهای فــردی را نیز ارائه 
می دهد کــه هر یک تضادهــا و تفاوت های 
ظریف خــود را دارنــد. البته فیلــم کمتر 
بر سوری ها و بر حســب ضرورت بیشتر بر 
نگرش های جامعــه میزبان آنهــا متمرکز 
است.در مجموع فیلم آخر کن لوچ بیانیه ای 
قدرتمند در مورد زمان های ســخت است 
که پایان روشــنی پیش رو ندارند؛ گرچه در 
ســکانس پایانی پــاکارد راهپیمایی برای 

امید و همبستگی به اهتزاز در می آید.
در گاردین نیز پیتر بردشــاو بــه این فیلم 
امتیاز ۴ از ۵ را داده و نوشته است: امیدوارم 
این آخرین فیلم لوچ نباشــد، اما اگر اینطور 
باشــد، او با بیانیه ای از ایمان به شفقت برای 

مظلومان کارش را به پایان رسانده است.
آخرین فیلــم کن لوچ محصول مشــترک 
انگلستان، فرانســه، بلژیک در ۱۱۳ دقیقه 

ساخته شده است.
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میدان

خریدار   مدیر تیم هــای ملی وزنه برداری 
با بیان این که ســهراب مــرادی و کیانوش 
رســتمی عامل بازدارنده برای وزنه برداران 
جوان نیســتند، گفت: فدراســیون از همه 
وزنه بــرداران حمایــت می کند نــه فقط 

سهراب و کیانوش.
تیم ملی وزنه بــرداری ایــران درحالی در 
بخش امتیازی مســابقات قهرمانی آسیا- 
کره جنوبی روی سکوی نخست ایستاد که 
به لحاظ مدال مجموع)یک طا و یک برنز( 
در رده هشتم و از نظر تعداد مدال)۲ طا، ۳ 

نقره و ۳ برنز( در دهم آسیا قرار گرفت.

قهرمانی در آسیا به معنی ندیدن 
ضعف ها نیست

این درحالی است که انتظار می رفت به لحاظ 
کیفیت مدالی، پولادمــردان ایران عملکرد 
بهتری در مســابقات قهرمانی آسیا داشته 
باشند. کوروش باقری ســرمربی اسبق تیم 
ملی وزنه بــرداری در واکنش به این موضوع 
در گفت وگــوی اختصاصی بــا ایرنا گفت: 
این کــه اهالی ورزش و وزنه بــرداری انتظار 
بالاتری از تیم ملــی ایران در قبــال نتایج 
کسب شده در قهرمانی آســیا دارند، انتظار 
به حقی اســت. فدراســیون بــه دنبال آن 
اســت که بهترین نتایج رقم بخــورد. یکی 
از نکات مثبت و تحســین برانگیز تیم نواب 
نصیرشال و شــاگردانش قهرمانی در آسیا 
است. برخی دوستان می گویند این قهرمانی 
در بخش امتیازی بوده ولــی به هر حال این 
مقام ارزشــمند اســت. اگر به لحاظ مدالی 
هم اول می شــدیم عالی بود. ولی معنای آن 
این نیســت که ما نقاط ضعف را نمی بینیم 
و فدراسیون به شــرایط امروز راضی و قانع 
اســت. قبول داریم کــه به لحــاظ افزایش 
کیفیت مدالی باید تاش کنیم ولی واقعیت 
این اســت که طی ۴ الی ۵ ســال گذشــته 
تقریبا کاری صورت نگرفته اســت. طی ۳۶ 
روزی که نواب تیــم را تحویل گرفت، خوب 
کار کــرد. به نظر من او در کارش پیشــرفت 
داشته و شــرایطی را فراهم کرده که تیم در 
هر مسابقه بهتر باشــد. در مجموع بچه ها به 

لحاظ رکوردی پیشرفت داشته اند.

قانع به شرایط کنونی نیستیم
مدیر تیم های ملــی وزنه بــرداری با تاکید 

بر ســطح کیفــی بی ســابقه ایــن دوره از 
رقابت های قهرمانی آســیا افــزود: نزدیک 
به ۳۰ ســال اســت که در وزنه برداری و در 
ســطح بین المللــی آن فعالیــت می کنم. 
به یاد ندارم که ســطح مســابقات به اندازه 
رقابت هــای کره جنوبی بالا باشــد؛ چه به 
لحاظ رکــوردی و چه از نظــر حضور تعداد 
افراد شــاخص در مســابقات. اصا ســابقه 
نداشته وزنه برداری در آســیا در دسته فوق  
ســنگین بالای ۲۱۷ کیلوگرم در یک ضرب 
وزنه بزند یا ۶۹ رکورد جهان و آسیا شکسته 
شــود. البته گاهی می دیدیم کــه نفر اول 
خوب وزنه می زد ولی رکــورد نفرات بعدی 
پاییــن بود. اما در مســابقات ایــن دوره در 
دســته ۸۹ کیلوگرم چند وزنه بــردار که در 
ســطح دنیا قدرت رقابت دارند با هم تقابل 
کردند. همه این هــا را گفتم کــه بگویم ما 
قانع به شرایط کنونی نیســتیم. ولی وقتی 
می بینیم کــه در کنار کیانوش رســتمی، 
مصطفی جوادی بــا افزایش رکــورد وزنه 
۲۱۱، ۱۲ کیلویی را لیفت می کند و آخرین 
لحظه آن را می اندازد، مســلما یعنی حرکت 
وزنه برداری ایران رو بــه جلو بوده. اما این که 
ضعف در برخــی حوزه ها را چمــاق کنیم، 
درست نیست. بله در برخی حوزه ها ضعیف 
بودیم و باید آن را مرتفع کنیم. باید پیشرفت 

محسوس و حرکت رو به جلوی وزنه برداری 
برایمان مهم باشد. اگر بدون غرض بپذیریم 
و باور کنیم که نسبت به یک سال گذشته به 
لحاظ رکوردی و عنوانی، وزنه برداری ایران 
پیشــرفت کرده  اســت، در آن صورت بهتر 
می توانیم شرایط وزنه برداری را درک کنیم.

تیم مدیریتی فعلی نبود شرایط 
بدتری داشتیم

کوروش باقری اما عملکرد سجاد انوشیروانی 
و تیم مدیریتی او در فدراســیون وزنه برداری 
را مثبــت ارزیابی کرد و گفت: شــاید اگر این 
گــروه مدیریتی در کنــار تیم نبــود، الان به 
مراتب شــرایط بدتــری داشــتیم. درحال 
حاضر فدراســیون در چند بخــش از جمله 
بهبود زیرســاخت ها در حال فعالیت اســت. 
این درحالی اســت که به لحاظ زیرســاختی 
به شــدت دچار مشکل هســتیم. در بخش 
فراهــم کــردن ابــراز و امکانات مــورد نیاز 
وزنه برداران، رسانه، رکوردی، استعدادیابی و 
استعدادپروری هم فدراسیون درحال فعالیت 

است و پیشرفت ها کاما مشخص است.

نصیرشلال با دیسیپلین خاص خود 
جلو می رود

ســرمربی اســبق تیم ملی، با تایید شیوه 

کاری نصیرشــال افزود: هم رکوردهای 
فوق سنگین در مسابقات را نگاه کنید. این 
رکوردها به نســبت خود، رکوردهای کمی 
نیســت و برای اولین بار به ثبت رســیده 
است. علیرضا یوســفی برای نخستین بار 
رکورد ۱۹۰ کیلوگرم در یک ضرب و ۲۴۶ 
کیلوگرم در دوضرب را به ثبت رساند. آیت  
شریفی هم همین طور. آن هم درجایی که 
ما علی داودی را بنا به صاح دید کادرفنی 
در این رقابت ها نداشــتیم. بنــا ندارم زیاد 
درخصــوص تیم ملــی پســران صحبت 
کنم ولــی بدون تعارف و اغمــاض به نواب 
نصیرشــال و تیمش نمره قبولی می دهم. 
او با دیسیپلین خاص خودش جلو می رود و 
من بسیار امیدوارم او تیم ملی وزنه برداری 
را به شــرایطی برســاند که بــه آن افتخار 

کنیم.
اخیرا بهداد ســلیمی عنوان کرد فدراسیون 
وزنه برداری از کیانوش رســتمی و سهراب 
مرادی تا المپیــک حمایت خواهد کرد. این 
درحالی اســت که جوانانی چون جوادی و 
معتمدی هم در حال حاضــر به چهره های 
مطرحــی در وزنه بــرداری ایــران بــدل 
شده اند. با توجه به شــرایط متزلزل رشته 
وزنه بــرداری بــرای بقا در المپیک شــاید 
جوادی و معتمدی تنها یک شــانس برای 

حضور در المپیک داشــته باشــند؛ پاریس 
۲۰۲۴. این کــه فدراســیون وزنه برداری 
چگونه می توانــد این معادلــه را به نحوی 
حل کند که هم سرمایه هایی چون کیانوش 
رستمی و سهراب مرادی برای وزنه برداری 
حفظ شوند و هم جوانان پشت سد نام های 
بزرگ نماند، سوالی است که کوروش باقری 
در پاســخ به آن گفت: بینید وقتی سلیمی 
می گوید حمایت می کنیــم، یعنی از همه 
حمایت می شــوند نه صرفــا از کیانوش و 

سهراب.

نه از سهراب 3۵ ساله عبور می کنیم
 نه جوان 18 ساله

باقری افــزود: من روز اول هــم این موضوع 
را گفتم و فکــر می کنم نظر انوشــیروانی، 
سلیمی و نواب نصیرشال هم همین باشد؛ 
کسی که رکورد بالاتری دارد و در چارچوب 
فنی و نظــری کادرفنــی قــرار می گیرد، 
حــق دارد در ترکیب تیم ملی باشــد؛ حال 
می خواهد ســهراب ۳۵ ســاله باشد یا یک 
جوان ۱۸، ۱۹ ساله. سن دلیل نمی شود که 

از کسی عبور کنیم. 
به نظر من کادرفنی سیاست خوبی در پیش 
گرفته اســت. آیا حضور کیانوش رســتمی 
یا ســهراب مرادی مانع حضور فرد دیگری 
شده؟ آیا پشت ســر این دو وزنه بردار فردی 
هســت که به خاطر ســهراب یــا کیانوش 
خط خورده باشــد؟ روی کاغذ در دســته 
۱۰۲ کیلوگرم ســهراب مرادی، رضا دهدار 
و رسول معتمدی را داریم. اگر از اسم کسی 
عبور کردم شــما بگویید تا من راجع به آن 

صحبت کنم.

انتظارات از علی داودی بالاست
باقری در خصوص کار ســخت علی داودی 
در دسته فوق ســنگین برای مدال آوری با 
وجــود مدعیانی چون تالاخــادزه، لالایان 
و گورمیناســیان گفت: وزنه بــردار فقط با 
وزنه زدن روی تخته می تواند خودش را ثابت 
کند و اصــا نیاز به حرف زدن نــدارد. علی 
داودی نایب قهرمان المپیک اســت و قطعا 
انتظارات از او بالاســت ولی وزنه برداران ما 
می توانند بــا وزنه زدن به بهترین شــکل با 
کادرفنی و فدراســیون حــرف بزنند و حق 

خود را بگیرند.

سرپرســت مدیرعاملی باشگاه اســتقال گفت: قرار 
است این هفته وکیل ساپینتو به ایران بیاید تا کارهای 

تمدید قرارداد نهایی شود.
حجــت کریمــی، سرپرســت مدیرعاملی باشــگاه 
اســتقال درباره دربی فینال جام حذفی، اظهار کرد: 
برای ما هیچ تفاوتی نداشــت چه تیمی  به فینال برسد. 
قطعا حضور پرســپولیس انگیزه بازیکنان استقال را 
هم افزایش خواهد داد. با شــناختی که از ســرمربی و 
بازیکنان تیم مان دارم، مطمئن هســتم بعد از اتفاقات 
مربوط بــه دربی برگشــت لیــگ، همه آن هــا برای 
رویارویی با پرســپولیس ثانیه  شماری می کردند تا آن 

شکست را جبران کرده و دل هواداران را شاد 
کنند.

کریمی  در رابطه با موضــوع تقاضای حضور 
داور خارجــی در دربی فینــال جام حذفی 
تصریح کــرد: ما حاضریم همــه هزینه های 
حضور داور خارجــی برای دربــی فینال را 
پرداخت کنیم. بحث یک جام و قهرمانی در 

میان است. بنابراین به خاطر همین موضوع است که ما 
در این قضیه اصرار داریم تا از یک داور خارجی در دربی 
فینال استفاده شــود. البته خدای ناکرده نمی خواهیم 
ارزش داوران ایرانــی را پایین بیاوریــم اما در ماه های 

اخیر تیم ما اسیر اشتباهات داوری بود.
وی درباره صحبت هــای یحیی گل محمدی 
که گفته اگر من رفتارهای سرمربی استقال 
را می کردم مــادام العمر محروم می شــدم، 
خاطرنشــان کرد: عجیب اســت کــه افراد 
رفتارهای خودشــان کنار زمیــن را به این 
ســرعت فراموش می کنند. در همین لیگ 
امسال چند بار سرمربی پرســپولیس به داوران نسبت 
به قضاوت شــان اعتراض های شــدیدی را انجام داده 
است. جالب است که به این سرعت رفتارهای خودشان 
را فراموش می کنند.سرپرســت مدیرعاملی استقال 

درباره تمدید قرارداد ســاپینتو، بیان کرد: جلسه ای را 
با ایشــان برگزار کرده ایم و قرارداد به نتیجه رسیده و 
منتظر همراه اول هســتیم که پول را به حساب باشگاه 
واریز کنــد تا هم مطالبات ایشــان و هــم بازیکنان را 
پرداخت کنیم. قرار اســت این هفته وکیل او به ایران 

بیاید تا کارهای تمدید قرارداد نهایی شود.
کریمی درباره  بحث اسپانسری همراه اول گفت: جلسه 
ای را با مسئولان این شــرکت برگزار کردیم توافقاتی 
حاصل شد تا بخشی از مطالبات اســتقال طی امروز 
و فردا پرداخت شــود تا ما هم برای پرداخت مطالبات 

کادر فنی و بازیکنان تیم اقدام کنیم.

استقلال

تمدید قرارداد ساپینتو به نتیجه رسیده است

وش در جام جهانی ناکام های لیگ ۲۲؛ کاپیتان پرسپولیس، دکتر طلایی  و ستاره کی ر
خریــدار  در پایــان لیگ بیســت ودوم، 
بازیکنانی بودند کــه به دلایلی نتوانســتند 
در حد و اندازه خودشــان ظاهر شوند و فصل 
ناموفقی را به پایان رساندند.بیســت ودومین 
دوره لیگ برتر فوتبال ایران بــا قهرمانی تیم 
پرسپولیس به پایان رسید. پرسپولیس تهران 
با کسب ۶۶ امتیاز، هشتمین عنوان قهرمانی 
خود را در شــهر قائمشــهر جشــن گرفت. 
سپاهان با ۶۵ و استقال با ۶۲ امتیاز به ترتیب 
در جایگاه ها دوم و سوم قرار قرار گرفتند. نفت 
مسجدســلیمان نیز با ۲۰ و مس کرمان با ۲۲ 
امتیاز به لیگ یک )آزادگان( ســقوط کردند.
در این گــزارش قصد داریــم ترکیب منتخب 
ناموفق تریــن بازیکنــان لیگ برتــر را مورد 
بررســی قرار بدهیم. ترکیبی که ســرویس 
ورزشــی ایرنا با توجه به نمایش بازیکنان در 

طول مسابقات انتخاب کرده است.

دروازه بان: آرمان شهدادنژاد
)مس کرمان(

درست در شــرایطی که فرزاد حسین خانی 
برای حفظ مس کرمان در لیــگ برتر نیاز به 
تجربه بازیکنانش داشــت، کاپیتان تیمش 
یعنی آرمان شهدادنژاد را جایگزین دروازه بان 
جوانش کرد اما اشتباهات فاحش او منجر شد 
تا مس امتیازات حساسی را از دست داده و در 

نهایت به لیگ یک سقوط کند.

مدافعین: ابوالفضل جلالی)استقلال(، 
فرشاد فرجی)پرسپولیس( و سیاوش 

یزدانی)سپاهان(
جالی یکی از بدشــانس ترین بازیکنان این 

فصل بود. او با تیم ملی راهی جام جهانی شد و 
مقابل آمریکا نیز نمایش خوبی داشت تا یکی 
از ســتاره های کارلوس کی روش، سرمربی 
ســابق تیم ملــی در جام جهانــی نیز لقب 
بگیرد، اما قربانی ســلیقه ریکاردو ساپینتو 
سرمربی تیم فوتبال اســتقال شد و فرصت 
زیادی برای حضور در ترکیب آبی ها بدست 
نیاورد.فرجــی در ســومین فصل حضورش 
در پرســپولیس نیز فرصت چنــدان زیادی 
برای حضور در ترکیب اصلی سرخ پوشــان 
بدســت نیاورد. او در دیدار با هــوادار که در 
ترکیب اصلی قرار گرفت، یک اشتباه فاحش 
داشــت که منجر به شکســت پرسپولیس 
در آن دیدار شــد.یزدانی چندبــار در فصل 
جاری از سوی ســاپینتو کنار گذاشته شد. 
درگیری های لفظی، اخــراج، مصاحبه های 
تند علیه مربیان، بازیکنان و اشــتباه فاحش 
در دیدار اســتقال مقابل سپاهان باعث شد 
تا سرانجام این مدافع جنجالی راهی اصفهان 
شــود. اما ژوزه مورایس نیز بعد از اشتباهات 
متوالــی یزدانی در دیدار با پرســپولیس که 
منجر به حذف زردپوشان از جام حذفی شد، 

او را به نیمکت تبعید کرد.

هافبک ها: مانوئل فرناندز)سپاهان(، 
سیامک نعمتی )پرسپولیس(، 

مهدی مهدی پور)استقلال( و رومرو 
گومز)تراکتور(

نعمتی کاپیتان ســوم این فصل تیم فوتبال 
پرســپولیس، نتوانســت ماننــد روزهای 
ابتدایی حضورش در این تیم بدرخشــد و 
حتی عملکــرد خوبش در لیــگ قهرمانان 

آســیا در زمان مربیگری برانکو ایوانکوویچ 
فقط به یک خاطره تبدیل شده است. یحیی 
گل محمدی او را در نیم فصل در فهرســت 
مازاد قرار داد اما این بازیکن از فسخ قرارداد 
خودداری کرد تا دوباره به جمع سرخپوشان 
برگــردد. نعمتی پس از بازگشــت، باوجود 
گلزنی مقابل ســپاهان عما به یک بازیکن 
سکونشین تبدیل شد تا در میان ناکام ترین 

بازیکنان لیگ بیست ودوم قرار بگیرد.
تنهــا خرید خارجــی پاکو خمــس که در 
نیم فصل بــه جمــع تراکتوری هــا اضافه 
شــد، رومرو گومز وینگر چپ پا و ۳۲ ساله 
اســپانیایی بود که در این فصــل عملکرد 
ناامیدکننده ای داشــت. بازیکن اسپانیایی 
بــدون گل زده، پــاس گل و همچنیــن 
تاثیرگــذاری خــاص، جــزو خارجی های 
ضعیف  لیگ برتر بوده است. گومز تنها موفق 
شــد یک گل در دیدار دوســتانه تراکتور 

مقابل رخش خودرو به ثمر برساند.
گومز پــس از کش وقوس های فــراوان و با 
نظر مستقیم خمس در پنجره زمستانی به 
تراکتور پیوست تا گره از کار این تیم گشوده 
و تی تی ها را در بخش هجومی غنی تر کند. 

اتفاقی که البته جواب عکس داد!
فرنانــدز یکــی از بازیکنــان خارجی تیم 
فوتبال سپاهان در لیگ بیست و دوم بود که 
مورایس حساب ویژه ای روی توانایی های او 
باز کرده بود ولی پــس از اینکه در هفته دوم 
به ترکیب اصلی رســید، خیلی زود به دلیل 
مصدومیت از دسترس ســرمربی پرتغالی 
خارج شــد و از هفته ششــم نتوانست برای 
طایی پوشــان اصفهانی بازی کند. فرناندز 

که سابقه حضور در ترکیب تیم ملی پرتغال 
و بازی در کنار کریســتیانو رونالــدو را در 
کارنامه دارد، اصا نتوانســت آنطور که باید 
انتظارات را برآورده کند و سرانجام در پایان 

فصل نیز از جمع طایی پوشان جدا شد.
مهدی پور پس از مصدومیت در دیدار برابر 
تراکتور چندین مــاه دور از میادین بود و در 
این فصل نتوانست عملکرد درخشان فصل 
گذشــته که منجر به قهرمانی استقال در 

لیگ برتر شد را تکرار کند.

مهاجمین: سجاد 
شهباززاده)استقلال(، شیخ 

دیاباته)پرسپولیس( و کیروش 
استنلی)گل گهرسیرجان(

شــهباززاده بمــب نقل وانتقــالات بود و 
بازگشت به استقال را به پیشنهاد نجومی 
پرسپولیس ترجیح داد. اما آقای گل ۲ فصل 
پیش فوتبال ایران هیچ گاه در اولویت های 

ریکاردو ساپینتو جای نداشت تا بتوان او را 
در جمع ناکام های این فصل دانست.

استنلی برزیلی که آقای گلی فصل نوزدهم 
را با پیراهن ســپاهان به دست آورده بود، از 
نیم فصل لیگ بیســت ویکم راهی گل گهر 
سیرجان شد. او در این فصل عملکرد بسیار 
ضعیفی را به نمایش گذاشت و تنها موفق به 
ثبت یک گل و یک پــاس گل برای گل گهر 

شد.
زمانی که نام دیاباته بــرای حضور در جمع 
سرخ پوشان مطرح شد، یحیی گل محمدی 
ابتدا برای جذب این بازیکن مقاوت کرد، اما 
سرانجام پس از اینکه گزینه ای برای تقویت 
خط حمله پرســپولیس باقی  نمانده بود، با 
مبلغی نجومی سرخپوش شد اما همانطور 
که انتظار می رفت مصدومیت های متوالی 
موجب شد تا نتواند انتظاری که از آقای گل 
۳ فصل پیش لیگ برتر مــی رود را برآورده 

کند.

درخواست پرسپولیس رد شد؛ زمان فینال جام 
حذفی تغییر نمی کند

 رئیس کمیته مســابقات ســازمان لیگ گفت: درخواست پرسپولیس 
برای تغییر تاریــخ فینال جام حذفی به صورت رســمی به دســت ما 

نرسیده اما در هر صورت آن را نمی پذیریم.
 فینال جام حذفی فوتبال دهم خرداد ماه میان تیم های پرســپولیس و 

استقال ساعت ۱۸:۳۰ برگزار می شود.
اما بنا برشنیده ها پرسپولیس درخواســتی را برای سازمان لیگ ارسال 

کرد تا فینال جام حذفی یازدهم خرداد در روز پنجشنبه برگزار شود.
ســهیل مهدی در ایــن زمینه اظهار داشــت: درخواســت رســمی 
پرسپولیس هنوز به دست ما نرسیده اســت و حتی اگر هم برسد نمی 

توانیم این شرایط را قبول کنیم.
رئیس کمیته مسابقات ســازمان لیگ گفت: شــرایط از قبل به تیم ها 
اعام شــده و اصا نمی دانســتیم که کدام تیم ها به فینال جام حذفی 

صعود می کنند.

بعد از درخشش در ایران
وی ستاره استقلال وسی ر  باشگاه ر

 دست گذاشت
محمد محبی که به صورت قرضــی از تیم ســانتاکارا پرتغال در تیم 
اســتقال تهران بازی می کند مورد توجه چند باشگاه روسی از جمله 

زسکا مسکو قرار گرفته است و احتمال دارد راهی این کشور بشود.
محمد محبی با تیم ســپاهان در فوتبال ایران خوش درخشید و سپس 
راهی تیم سانتاکارا پرتغال شــد. محبی در پرتغال فرصت زیادی برای 
بازی پیدا نکرد تا در نهایــت این فصل به صورت قرضی از ســانتاکارا 

راهی تیم استقال تهران بشود.
قرارداد قرضی محبی با اســتقال به پایان رســیده اما این بازیکن در 
لیست نفرات تمدیدی ریکاردو ساپینتو سرمربی آبی پوشان قرار دارد؛ 
آن هم در شرایطی که تیم ســانتاکارا از لیگ برتر پرتغال به یک دسته 

پایین تر سقوط کرده است.
محبی که هنوز یک بازی دیگر با استقال در فینال جام حذفی در پیش 
دارد، در لیگ برتر ۸ بار گلزنی کرد و یکی از ارکان اصلی تیم ســاپینتو 
محســوب می شــد. هرچند سرنوشــت محبی برای تمدید قرارداد با 
استقال هنوز مشخص نیست اما از باشگاه ســپاهان به عنوان یکی از 

مشتریان جدی محبی نام برده می شود.
سپاهان پیش از این ســابقه بازگرداندن و خرید قطعی لژیونرهایی که 
به صورت قرضی به ایران بازگشــته بودنــد را دارد. آنها دو فصل پیش 
شهریار مغانلو را که از همین تیم ســانتاکارا به پرسپولیس رفته بود، 
بعد از رایزنی با باشگاه پرتغالی به صورت قطعی و دائمی خریدند و حالا 

در شرایط مشابهی با محبی قرار دارند.

اما ســپاهان و استقال تنها مشتریان محبی محســوب نمی شوند و بر 
اساس پیگیری ها، چند باشگاه روسی هم درخواست هایی برای جذب 

ستاره بوشهری دارند.
از جمله این باشگاه ها می توان به زسکا مســکو اشاره کرد که در رقابت 
با زنیت ســنت پترزبورگ، قهرمانی در لیگ برتر روسیه را از دست داده 

است و در تاش برای کسب عنوان نایب قهرمانی است.
بازیکنان ایران پیش از این ســابقه بازی در تیم های روســیه را دارند؛ 
از ســردار آزمون گرفته که در زنیت ســنت پترزبورگ، روبین کازان و 
 روســتوف حضور داشــت تا علیرضا حقیقی، رضا شــکاری و ســعید

 عزت اللهی.

 حریفان تا دندان مسلح
بسکتبال ایران در نقطه کرنر!

در حالی که کشــورهای زیــادی بازی های تدارکاتی خــود برای جام 
جهانی بسکتبال ۲۰۲۳ را مشخص کرده اند، هنوز هیچ برنامه تدارکاتی 

برای تیم ملی ایران مشخص نشده است.
با وجود اینکه انتخاب »هاکان دمیر« به عنوان سرمربی جدید تیم ملی 
بسکتبال تا حدودی جو ملتهب این رشته را آرام کرد، اما نگاه کردن به 
برنامه ریزی رقبای تیم ملی در جام جهانی و تیم های آســیایی حاضر 
در این تورنمنت،  نشان می دهد که بســکتبال ایران از نظر برنامه بسیار 

عقب تر از سطح جام جهانی است.

فدراسیون جهانی بســکتبال )FIBA( نیز با آگاهی و اشاره به اهمیت 
زیاد بازی های تدارکاتی تیم ها، داشتن مسابقات تدارکاتی منظم پیش 
از حضور در جام جهانی ۲۰۲۳ را عامــل اصلی موفقیت تیم ها و رقابتی 

شدن این تورنمنت اعام کرده است.
به عنوان مثال، تیم هایی مثل اســپانیا به عنوان همگــروه ایران و تیم 
ملی چین به عنوان یکی از رقبای اصلی ایران در مســیر کسب سهمیه 
المپیک ۲۰۲۴ پاریــس از طریق جام جهانی بســکتبال ۲۰۲۳، تا به 
این لحظه بازی های تدارکاتی خود را مشــخص کرده اند و این در حالی 
است که خبری از بازی های تدارکاتی و زمان شروع اردوهای شاگردان 

»هاکان دمیر« نیست.
البته این مســئله از آن جایی اهمیت بیشتری پیدا می کند که سرمربی 
تیم ملی ایران بر خاف کشــورهایی چون اســپانیا، چین، ژاپن و ... در 
فاصله تنهــا ۳ ماه مانده تا جــام جهانی تغییر کــرده و مربی ترکیه ای 
شــناخت زیادی هم از بســکتبال ایران ندارد؛ موضوع مهمی که قطعا 

می تواند در روند کاری او تاثیر منفی بگذارد.
اگر مدعیان اصلی کســب عنــوان قهرمانی مثــل آمریکا، اســپانیا، 
صربســتان، آلمان و ... در جام جهانی ۲۰۲۳ را فاکتور بگیریم، حضور 
در المپیک ۲۰۲۴ پاریس از طریق کســب ســهمیه در این رقابت ها، 
می تواند اصلی ترین هدف کشــورهای حاضر در جــام جهانی پیش رو 
باشد.حال با توجه به اینکه تیم ملی ایران موفق شــد با قرار گرفتن در 
رتبه ۲۳ جام جهانی ۲۰۱۹ چین، بالاتر از کشــورهای آسیایی )چین، 
ژاپن، فیلیپین و کره جنوبی( سهمیه المپیک توکیو را کسب کند، باید 
دید که در شــرایط کنونی بلند قامتان ایران می توانند بار دیگر سهمیه 

آسیایی المپیک را به دست آورند یا خیر.



 اصفهان-مریــم مومنی بــا رمز «یا 
ابالفضل العباس« و با حضور مدیر عامل آبفا 
، مدیران کل مدیریت بحــران و پدافند غیر 
عامل استانداری و مدیران مناطق آبفا ، مانور 
بزرگ  مروجین فرهنگ  مصرف بهینه آب در 

آبفای استان اصفهان برگزار شد.
در این برنامه مدیرعامل آبفای استان اصفهان  
با اشــاره به اهمیت برگزاری این مانور بزرگ 
در استان اصفهان  گفت: همه ساله در آستانه 
فصل گرم ســال به منظور مقابلــه با بحران 
کم آبی و ترویــج فرهنگ مصرف درســت 
آب، مانور بزرگ مروجیــن فرهنگ  مصرف 
بهینه آب  برگزار می شــود و امســال نیز با 
هدف تامین و توزیع پایدار آب شــرب و گذر 

از تابستان این مانور اجراء شد .
حسین اکبریان گفت: در این مانور نزدیک 
بــه 300 نفــر از مروجین شــرکت آب و 
فاضلاب استان اصفهان ملبس به »کلاه«، 
»کاور « و »کارت شناســایی عکــس دار« 

بر اساس دســتورالعمل اجرایی، در سطح 
معابر شهری و روســتایی گشت زنی کرده 
و نســبت به مواردی همچون »نصب پمپ 
مستقیم بر روی شــبکه«، » شست و شوی 
معابر«، »نشــت کولر«، »آبیــاری فضای 
سبز»، «پرسازی استخر«، »انشعابات غیر 
مجاز«، »شست و شوی خودرو«، »شست 
و شــوی فرش« و بــه طور کلــی هرگونه 
هدررفت مشهود به مشــترکین متخلف، 

پرمصرف یا سهل انگار تذکر می دهند.
وی افزود: مروجین فرهنگ مصرف بهینه آب 
همچنین با حضور در مکان های پرجمعیت 
و پرتــردد نظیر ایســتگاه هــای اتوبوس، 
ایســتگاه های مترو، محیط های آموزشی، 
مســاجد، مصلاهای نماز جمعــه، پارک ها 
و فضاهای سبز نســبت به آموزش چهره به 
چهره اقدام کــرده و با توزیع بروشــورهای 
آموزشی، شهروندان را در شهر ها و روستاها 
با راهکارهای درســت مصــرف آب، بیش از 

گذشته آشنا می کنند.
حسین اکبریان با بیان این که مانور مروجین 
مصرف بهینه آب تا پایان تابستان به صورت 
ویژه و در طول ســال به صورت روزانه ادامه 
خواهد داشت گفت: نهادینه کردن فرهنگ 
مصرف بهینــه موجب مدیریــت و کاهش 
مصرف آب در جامعه می شــود کــه این امر 
در تامیــن و توزیع عادلانه آب در شــهر ها و 

روستاهای استان بسیار موثر است.
اکبریان افــزود: باید با ترویــج راهکارهای 
فرهنگی، زمینه مصرف درست آب در جامعه 
را بیش از پیش فراهم کرد تا بتوان بر تبعات 

ناشی از خشکسالی در کشور غلبه نمود.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
در این مراســم بر اهمیت آمــوزش چهره به 
چهره شهروندان تاکید کرد و گفت: برگزاری 
این مانــور در آغــاز فصل گرم ســال تاثیر 
بســیاری در ترویج فرهنگ درست مصرف 

آب دارد.

منصور شیشــه فــروش بــا بیــان اینکه 
مروجین مصرف بهینه آب باید همه اقشار 
جامعه را با راهکار های مصرف درست آب 
آشنا کنند تصریح کرد: از مروجین مصرف 
بهینه آب انتظار مــی رود راه های مصرف 
درســت آب را بــرای مشــترکین اداری، 
خانگی، تجاری و صنعتــی به خوبی تبیین 

کنند تا مانع از مصرف بی رویه آب از سوی 
صنوف مختلف باشیم.

وی عنوان کــرد: از مدیران آبفــا انتظار می 
رود در فصل تابســتان مباحث پدافندی  در 
خصوص منابع و تاسیسات آب را به خوبی مد 
نظر قرار دهند و حفاظت از کیفیت آب شرب 

را جدی بگیرند.

 کرمانشاه -حسنا فخارزاده معاون حمل و نقل اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشــاه گفت: طی ۲ ماهه سال جاری 
بیش از ۴۷۸ هزار مســافر توســط ناوگان حمل و نقل عمومی استان 

کرمانشاه جابجا شده است.
محمد احمدی گفت: طی فروردین و اردیبهشــت ماه ســال جاری 
جابجایي مسافر از طریق ناوگان حمل و نقل عمومی مسافر افزایش 

۱0 درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته است.
وی گفــت: طی ۲ ماهه ســال جاری، ۴۷۸هزار مســافر از اســتان 

کرمانشاه به اقصی نقاط کشور جابجا شده است.
احمدی افزود: ۱۵۷ هزار مسافر توسط ناوگان اتوبوسی جابجا شده 
اند که نسبت به سال گذشــته افزایش ۱۹ درصدی داشته و ۸ هزار 

نسخه صورت وضعیت صادر شده، که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
۵ درصد افزایش داشته است.

وی درباره جابجایی مسافر با ناوگان مینی بوس اســتان کرمانشاه گفت: 

۱۹۸ هزار مســافر از طریق این ناوگان جابجا شــده اند که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته افزایش ۹ درصدی داشــته و ۱۲ هزار صورت وضعیت 

نیز صادر شده، که از افزایش ۵ درصدی خبر می دهد.

احمدی افزود: جابجایی مســافر با ناوگان سواری در ۲ ماه اخیر 
نیز ۱۲3 هزار نفر بوده که نســبت به ســال قبل ۲ درصد افزایش 
یافته و صورت وضعیت صادره بــرای این ناوگان 3 درصد کاهش 

داشته است.
معاون حمل و نقــل اداره کل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان کرمانشــاه درباره تعداد ناوگان حمل و نقل عمومی استان 
کرمانشاه گفت: ۱۹۱ دستگاه اتوبوس، ۸۹۴ دستگاه مینی بوس 
و ۹۶۸ دستگاه سواری وظیفه خدمات رسانی و جابجایی مسافر 

را برعهده دارند.
محمد احمدی در پایــان افزود: مســافران می توانند هرگونه 
انتقاد و شــکایت خود از پایانه های مســافربری و یا رانندگان 
حوزه حمل و نقل مســافر را از طریق سامانه ۱۴۱ به این اداره 
کل اطــلاع دهند تــا در کمیســیون های مربوطه به تخلف شــرکت و 

رانندگان رسیدگی شود.

اهواز –محمد مجدم رئیس پژوهشــکده امنیت ملی گفت: سخت ترین 
عملیات جنگ از لحاظ آمادگی دشمن آزاد ســازی خرمشهر بود؛ از آنجایی 
که دشمن می دانســت تنها یک جا مانده به همین خاطر به لحاظ زمانبندی 
طولانی ترین عملیات را در این مکان انجام دادیم که ازدهم اردیبهشــت ماه 

آغاز و تا سوم خرداد ماه ادامه داشت.
سردار امیر حیات مقدم ضمن گرامیداشت سوم خرداد، با بیان اینکه در جنگ 
ســه مرحله کلی داشــتیم اظهار کرد: مرحله اول تثبیت دشمن بود؛ دشمن 
مصمم بود که ظرف یک هفته ایران را بگیرد و این را اعلام کرده بود اما 3۴ روز 
زمان برد تا توانست خرمشــهر را بگیرد بنابراین راهبرد زمانبندی که داشت 

شکست خورد.
وی ادامه داد: همان جا دشــمن تثبیت شــد و دیگر در طول جنگ شــاهد 
پیشروی دشمن نبودیم که بخواهیم بخشی از کشور عزیزمان ایران را از دست 

بدهیم.
رئیس پژوهشــکده امنیت ملی، مرحله بعد را خروج دشمن خواند و بیان 
کرد: چندین مرحله عملیات انجام دادیم تا دشــمن را از منطقه و از خاک 
ایران خارج کردیم و موفق شــدیم به مرز برویم کــه عملیات ثامن الائمه 
یکی از آنها بود؛ در این عملیات روی مــرز نرفتیم اما بخش قابل توجهی از 
شکست حصرآبادان محقق و جاده آبادان ماهشــهر آزاد شد که آبادان از 

محاصره خارج گردید.
سردار حیات مقدم گفت: شکست حصرآبادان اولین عملیات بزرگ مشترک 
بین ســپاه و ارتش بود که در مهر ماه سال ۶0 انجام شــد، پس از آن عملیات 
طریق القدس بود که بخشی از شــمال خوزستان یعنی بستان و سوسنگرد تا 

مرز چذابه آزاد شد و در بخش زیادی از مرز بین المللی هم مستقر شدیم.

وی افزود: در عملیات فتح المبین نیز بخش زیادی از شمال خوزستان آزاد شد 
و تا مرز پیش رفتیم، در آنجا هم در مرزهای بین المللی مستقر شدیم و دشمن 

را از خاک خارج کردیم.
رئیس پژوهشــکده امنیت ملی با اشــاره به اینکه تنها جای باقی مانده در 
این مرحله خرمشــهر بود، عنوان کرد: موفق شده بودیم به عمده مرزهای 
کشور دست پیدا کنیم ولی هنوز خرمشــهر و غرب کارون باقی مانده بود 
و آنجا هیچ عملیاتی نداشــتیم بنابراین دشــمن در ایــن مرحله از خروج 
آمادگی کامل داشت و می دانســت اگر بخواهیم عملیات انجام دهیم باید 

در خرمشــهر و غرب کارون عملیات داشته باشــیم به همین خاطر تمام 
توان خود اعم از ارتش صدام، لشــکر زرهی، لشــکر مکانیزه، لشکر پیاده، 
تجهیزات مهندســی، ســیم های خاردار و تمامی امکانات تخریبی را در 

خرمشهر گذاشتند تا از آنجا دفاع کنند.
آزادسازی خرمشهر سخت ترین عملیات جنگ

سردار حیات مقدم سخت ترین عملیات جنگ از لحاظ آمادگی دشمن را آزاد 
سازی خرمشهر خواند و اظهار کرد: از آنجایی که دشمن می دانست تنها یک 
جا مانده به همین خاطر به لحاظ زمانبنــدی طولانی ترین عملیات را در این 
مکان انجام دادیم که ازدهم اردیبهشــت ماه آغاز و تا ســوم خرداد ماه ادامه 

داشت.
وی افزود: در عملیــات ثامن الائمه، طریــق القدس و فتــح المبین از اصل 
غافلگیری اســتفاده کردیم چون یکی از اصول بلاتردید ما در جنگ استفاده 
از اصل غافلگیری بود زیرا توان ما کم بود و توان دشمن زیاد، در هیچ عملیاتی 

توان فیزیکی ما به اندازه دشمن نبود.
رئیس پژوهشکده امنیت ملی گفت: در تمام دانشگاه های دنیا می گویند اگر 
میخواهید حمله کنید و به جایی برسید باید سه برابر دشمن نیرو داشته باشی 
ولی ما در هیچ یک از عملیات های هشت سال دفاع مقدس توانمان در هجوم 

سه برابر نبود و همیشه با دشمن برابر یا کمتر از آن بودیم.
ســردار حیات مقدم ادامه داد: چهار مرحله عملیات انجــام دادیم ،در طول 
عملیات چندین بار دچار یأس، ناامیدی و تردید شــدیم کــه آیا می توانیم 
خرمشــهر را آزاد کنیم یا خیر اما خداوند دل رزمنــدگان را محکم می کرد 
و نهایتا در سوم خرداد سال ۶۱ و با تعبیر بســیار زیبای حضرت امام )ره( که 

فرمودند:«خرمشهر را خدا آزاد کرد« خرمشهر توسط رزمندگان آزاد شد.

کرمانشاه
معاون حمل و نقل استان اعلام کرد؛

جابجایی بیش از ۴۷۸ هزار نفر مسافر با ناوگان حمل و نقل عمومی کرمانشاه

رئیس پژوهشکده امنیت ملی :
بود خرمشهر  سازی  آزاد  جنگ،  عملیات  ترین  سخت 

ســنندج-فاطمه ملایی  چهارمین جشــنواره 
فرهنگــی، بومــی و محلی  تــوت فرنگی بــا حضور 
مســئولان کشــوری و اســتانی، مهمانان خارجی و 
با مشــارکت حداکثری مردم  با تکیــه بر قابلیت های 
موجود در راستای  معرفی ظرفیت های بخش کشاورزی 
اســتان، توانمندی های منطقه، رونق گردشــگری و 
کشــاورزی با همت اداره میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی ســنندج، جهاد کشــاورزی، دانشگاه 
کردســتان و بخشداری ســیروان در روســتای هدف 

گردشگری شیان از توابع شهرستان سنندج برگزار شد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان در این 
مراسم اظهار کرد: امروز جشنواره توت فرنگی به شکرانه 

برداشت این محصول، به رسم سنوات گذشته برگزار شد.
پیمان اســکندری خاطرنشــان کــرد: بــا توجه به 
تمهیدات و برنامه ریزی های انجام شده این جشنواره 
در بخش های کنفرانس علمی با محوریت یافته های 
نوین توت فرنگی با همکاری دانشــگاه کردســتان، 
همایش ســرمایه گذاری توت فرنگی با همکاری اتاق 
بازرگانی صنایع و معادن سنندج و همچنین جشنواره 
مردمی با همکاری فرمانداری ســنندج و بخشداری 

بخش سیروان با حضور سرمایه گذاران بزرگ داخلی 
و خارجی نیز  برگزار شــد.وی با اشاره به اهمیت رونق 
اقتصادی در راســتای توسعه و اشــتغالزایی در این 
استان تصریح کرد: جشــنواره توت فرنگی می تواند 
ظرفیت های بخش کشاورزی و گردشگری کردستان 
را به ســرمایه گذاران معرفی کند و این مهم فرصتی 
برای رشد و رونق اقتصادی استان است.طبق اظهارات 
این مقام مســئول، توت فرنگی کردستان به یک برند 
تبدیل شده و ما در تلاش هستیم جشنواره توت فرنگی 
را به عنوان یک رویداد فرهنگی در تقویم کشــوری به 

ثبت برسانیم.

یزد-دره شــیری  اســتاندار یزد گفت: فاز اول 
ساخت ورزشگاه سرپوشــیده شش هزار نفری سردار 
شهید ســلیمانی به همت شــرکت صنعتی معدنی 
چادرملو اردکان با اعتباری بالغ بر 3۵0 میلیارد تومان 

به بهره برداری رسید.
  دکتر مهران فاطمی در حاشیه بهره برداری از ورزشگاه 
سرپوشیده ۶ هزار نفری ســردار شهید سلیمانی اظهار 
داشت: ساخت مجموعه ورزشی شهید سلیمانی یکی 
از بهترین اقدامات ورزشــی انجام گرفته توسط شرکت 

صنعتی معدنی چادرملو در طول دهه های اخیر است.
استاندار یزد مجموعه ورزشی مذکور را یکی از منحصر 
به فرد ترین مجموعه های ورزشــی در کشور دانست 
و افزود: برای اجرای فاز نخســت ورزشگاه سرپوشیده 
شش هزار نفری شهید سلیمانی بالغ بر 3۵0 میلیارد 

تومان هزینه شده است.
دکتر فاطمی گفت: در کنار این مجموعه ، اســتقرار 
زمین فوتبال، اســتخر و هتل نیز درنظر گرفته شده 
است تا در آینده بســته کاملی برای انتخاب تیم های 

ورزشی باشد.
وی با اشاره به اینکه این ورزشــگاه به همت مجموعه 

صنعتی معدنی چادرملــو و با پیگیــری فرمانداری 
اردکان و نماینــده مردم اردکان در مجلس شــورای 
اسلامی به سرانجام رسیده اســت گفت: انتظار داریم 
سایر مجموعه های صنعتی استان نیز در راستای ایفای 
مسئولیت های اجتماعی خود به فعالیت های فرهنگی 

و اجتماعی توجه لازم را داشته باشند.
اســتاندار یزد بیان کرد: در فاز نخســت برای ساخت 
مجموعه سرپوشیده شهید ســلیمانی 3۵0 میلیارد 
تومان هزینه شــده و برای فازهای بعدی آن قریب به 
۵00 میلیارد تومان پیش بینی می شود تا مجموعه به 

سرانجام رسیده و تکمیل شود

کردستان یزذ
 در روستای گردشگری شیان ؛

چهارمین جشنواره توت فرنگی 
خ کردستان «برگزار شد »یاقوت سر

استاندار یزد اعلام کرد؛
پوشیده ۶ هزار نفری سردار  بهره برداری از فاز اول ورزشگاه سر

شهید سلیمانی

با حضور مدیر عامل آبفا و مدیران کل مدیریت بحران و پدافند غیر عامل استانداری اصفهان برگزارشد:

وجین فرهنگ  مصرف بهینه آب درآبفای استان اصفهان مانور بزرگ  مر

مدیر عامل آب منطقه ای استان مرکزی اعلام کرد:
نسبت بارش  درصدی   ۲۰ کاهش 

گذشته آبی  سال  به   

ساوه – لیلا گراوند مسوول نمایندگی شــورای سیاستگذاری ائمه 
جمعه استان مرکزی  در حاشــیه گردهمایی ائمه جمعه استان مرکزی 
در رواق امامزاده سید اســحاق )ع( در جمع خبرنگاران اظهار کرد: صرفه 
جویی در مصرف آب و برق در فصل گرما اراده جمعی و انسجام ملی را می 
خواهد و باید از تمامی ظرفیت ها برای آگاهی بخشی به جامعه در مصرف 
بهینه از انرژی بهره برداری کرد که در این راستا ائمه جمعه و جماعت باید 

از ظرفیت تریبون های نماز جمعه بهره بگیرند.
حجت الاسلام هادی میرزایی با تاکید بر هم افزایی بین ائمه جمعه به منظور 
جریان سازی در سطح اســتان در مصرف بهینه آب و برق گفت: مردم باید از 
وضعیت منابع آبی زیرزمینی و سدهای استان مطلع شــوند و با آگاه سازی 
و جریان سازی است که مردم شرایط بحرانی موجود را درک کرده و درست 

مصرف کردن را به عنوان یک ضرورت در جامعه ترویج می دهند.
صرفه جویی در مصرف آب تکلیف شرعی و ملی است

امام جمعه ساوه نیز در این باره گفت: صرفه جویی در مصرف آب تکلیف 
شرعی و ملی آحاد مختلف مردم است.

حجت الاسلام جعفر رحیمی با اشاره به هزینه بالایی که برای تولید آب و 
برق در کشور صورت می گیرد، اظهار کرد: باید به مردم اطلاع رسانی شود 
آب و برقی که با قیمتی کمتر از قیمت تمام شده تولید در اختیار آنان قرار 

می گیرد سرمایه ملی است و باید در مصرف بهینه آن تلاش کرد.
مدیر عامل شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی نیز گفت: گرچه بارش خوبی 
در فصل زمستان سال گذشــته صورت گرفت اما میزان بارش ها در فصل بهار 

سال جاری مناسب نبود و ۲0 درصد نسبت به سال آبی گذشته کمتر است.
عزت اله آمری افزود: کمبود بارندگی محدودیت هایی در حوزه منابع آبی 
ایجاد کرده اســت و اگر صرفه جویی در مصرف آب انجام نشــود قطعا با 

چالش و مشکل در تامین آب مورد نیاز در فصل گرما مواجه خواهیم شد.

تلاش مدیریت شهری گلسار 
در راستای استقرار اداره آبفا در شهر

البرز-مظفری در راستای خدمات رسانی بهتر به شهروندان گلسار 
و استقرار اداره آبفا در شهر  جلسه ای با حضور مهندس گودرزی شهردار 
گلسار ، دکتر ناصری قائم مقام و معاونت اداری مالی شهرداری ، مهندس 
صدیق پور مدیــر آبفای گلســار و هیئت همراه و حجرگشــت معاونت 

خدمات شهری شهرداری در دفتر شهردار برگزار گردید .
در این جلســه مهندس گودرزی شهردار گلســار در خصوص مشکلات 
شهر گلسار در حوزه آبفا از جمله: افُت فشــار آب ، وارد مدار شدن مخزن 
ذخیره آب و اصلاح شبکه مطالبی را مطرح و بیان داشتند مرتفع نمودن 
مشکلات مذکور نیازمند استقرار اداره مستقل در شهر گلسار می باشد و 
امیدواریم طی نشستی با مسئولین شهرستان این موضوع بررسی گردد 
و شــهرداری گلســار آماده هر گونه همکاری با آبفا جهت مرتفع نمودن 
مشکلات شهروندان می باشد .مهندس صدیق پور مدیر آبفا گلسار نیز در 
سخنانی بیان داشت: با توجه به مستقل شدن اداره آبفا گلسار از هشتگرد 
در ابتدا امورات مربوط به بهره برداری و حوادث در شهر مستقر می گردد 
و در مرحله بعد امور مشــترکین نیز در شــهر مســتقر می گردد تا روند 
خدمات رسانی به شهروندان تسهیل گردد. شایان ذکر است با مساعدت 
شهرداری گلســار دفتری جهت امور آبفا پیش بینی گردیده است که در 

آینده نزدیک مورد افتتاح قرار می گیرد . 

مقابله با تغییر کاربری 242 هکتار از اراضی 
زراعی در چهارباغ

البرز-مظفری دادســتان عمومی و انقلاب چهارباغ با اعلام جزئیات 
اقدامات مقابله با تغییر کاربری در وســعت ۲۴۲ هکتــاری در این حوزه 

قضایی، ارزش اراضی را ۱۵ هزار میلیارد ریال عنوان کرد.
شاپور صفری دادستان عمومی و انقلاب چهارباغ با اعلام آزادسازی ۲۴۲ 
هکتار از اراضی در معرض تغییر کاربری در ایــن حوزه قضایی گفت که 
اقدامات منتهی به این آزادسازی ها در دو عملیات جداگانه و در راستای 
اجرای تبصره ۲ ماده ۱0 قانون حفــظ کاربری اراضی زراعی و باغها انجام 
شده اســت.وی افزود: در یکی از این آزادسازی که وسعت ۱۱۹ هکتاری 
را شامل می شــد در »خیابان والی نژاد« بخش مرکزی چهارباغ در موارد 
متعددی از جمله دیوارکشــی ۴۸ مورد، ویلا و بنای درحال ساخت پنج 
مورد، محوطه ســازی 30 مورد، دپوی مصالح ۲0 مورد، استخر ۵ مورد، 
آلاچیق ۲مورد با ورود دادســتانی انجام و از تغییر کاربری به ارزش ۶۵۵ 
میلیارد تومان جلوگیری به عمل آمد.دادستان عمومی و انقلاب چهارباغ 
دیگر آزادسازی انجام شــده را به وسعت ۱۲3 هکتار در اراضی »روستای 
قوهه« بخش مرکزی ایــن حوزه قضایی بیان کرد و متذکر شــد: در این 
عملیات نیز در مورد دیوارکشی به تعداد ۵۵ مورد، بنای غیر مجاز و ویلای در 
حال ساخت ۱۲مورد، دپوی مصالح ۲۵ مورد، استخر ۹ مورد، محوطه سازی 
3۵ مورد، آلاچیق هفت مورد اقدامات پیشگیرانه برای مقابله به تغییر کاربری 
به انجام رسید.وی ارزش آزادسازی اخیر را ۸۵0 میلیارد تومان عنوان کرد و 
گفت: ارزش ریالی مجموع آزادسازی های انجام شده در دو عملیات جداگانه 

بیش از ۱۵ هزار میلیارد ریال در اراضی ای به وسعت ۲۴۲ هکتار بود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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برای جامعه هدف کارگران دارای بیمه تأمین اجتماعی و رانندگان؛
ح تسهیلات قرض الحسنه »چشمه« بانک  طر

ونمایی شد سینا ر
در راســتای اجرای طرح راهبردی کســب وکار بانک ســینا و توسعه 
خدمات و محصولات متناســب با نیازهــای روز مشــتریان، از طرح 

قرض الحسنه »چشمه« رونمایی شد.
طرح تسهیات قرض الحسنه »چشمه« بانک سینا رونمایی شد

به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، این طرح در راستای تأمین مالی 
و رفع نیازهای نقدینگی طیف های مختلــف جامعه در حوزه بانکداری 
اجتماعی، ویــژه کارگران دارای بیمــه تأمین  اجتماعــی و رانندگان 

اجرایی شده است.
بر اساس طرح چشمه بانک ســینا، تمامی کارگران دارای بیمه تأمین 
اجتماعی و رانندگان )کامیون، ســواری و تاکســی( که حساب آن ها 
نزد این بانک باشــد، می توانند بر اســاس میانگین رسوب سپرده خود 
از وام قرض الحســنه با کارمزد ۲ درصد و بازپرداخت حداکثر ۳۶ ماهه 

برخوردار  شوند.
متقاضیان دریافــت این طــرح می توانند با ســپرده گذاری ۳ الی ۱۲ 
ماهه، براساس میانگین رسوب سپرده خود تا ســقف دو میلیارد ریال 

تسهیات دریافت کنند.

امامی: 
 در آینده نزدیک سپرده های ارزی

 را جذب می کنیم
»عیسی امامی« طی سفر به استان کرمانشاه و در جمع کارکنان بانک 
در این استان؛ اظهارداشــت: با تأیید مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره 

بانک در آینده ای نزدیک سپرده های ارزی را جذب می کنیم.
به گزارش روابط عمومی و امورمشتریان بانک قرض الحسنه مهرایران، 
»عیسی امامی« رئیس هیأت مدیره بانک با اشــاره به اینکه می توانیم 
ســپرده ارزی جذب کنیم و حواله ارزی داشته باشــیم، اظهارداشت: 
بستری که در تغییر منطق دیپلماسی کشور با کشورهای اتحادیه عرب 
به وجود آمــده و پیمان های پولــی ۲ و چند جانبه، مناســبات ما را به 
سمتی برده که در آینده ای نزدیک شــاهد سیل عظیمی از گردشگران 
به ویژه برای دریافت خدمات درمانی از سوی کشورهای عربی خواهیم 

بود.
امامی افــزود: »ســفرکارت« ارزی و ریالی هر۲ در دســتورکار بانک 
قراردارد و در آینده ای نزدیک اگر محقق شــود، می توانیم درآمدها را 
افزایش دهیم و خدمات خود را تنوع بخشیم. همچنین در بخش ارزی 

فعالیت خود را آغازکرده و توسعه خواهیم داد.
وی از طــرح »کارت ســبز« به عنــوان یک فرصت طایــی در بخش 
کشــاورزی نام برد و گفت: کارت ســبز، حوزه خدمات کشــاورزی را 
در برمی گیرد و ما از ایــن طریق می توانیم پول کشــاورزان را در زمان 

برداشت محصول نزد خود بیاوریم.
رئیس هیأت مدیره بانک قرض الحســنه مهرایران درپایان از کارکنان 
بانک خواست در راســتای تداوم و تقویت تفاهم نامه ها و بررسی میزان 

رضایت مندی مشتریان، تاش مضاعفی داشته  باشند.

با حضور عضو هیات مدیره بانک تجارت
اولین معامله تابلوی »برق سبز« توسط کارگزاری 

بانک تجارت انجام شد
نخستین معامله ی برق تجدیدپذیر در مراسم 
رونمایی از تابلو »برق ســبز« در بورس انرژی 
ایران با عاملیــت کارگزاری بانــک تجارت به 

انجام رسید.
به گزارش مدیریــت روابط عمومــی و ارتقاء 
ســرمایه اجتماعی بانک تجارت، تابلوی »برق 
ســبز« در بورس انرژی و رونــد معامات برق 
تجدیدپذیر کشور با حضور اکبر محرابیان وزیر نیرو، حسن کیائی عضو 
هیات مدیره بانک تجارت، فریدون حســنوند رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسامی و مجید عشقی رئیس ســازمان بورس و اوراق 

بهادار آغاز به کار کرد.
در مراســم رونمایی از تابلوی »برق ســبز« در بورس انــرژی ایران، از 
مجموع هشت نیروگاه پذیرش شــده در بازار »برق سبز« تعداد شش 
نیروگاه توســط کارگزاری بانک تجارت به عنوان کارگزار فروشنده در 
این طرح مورد پوشش قرار گرفته و به این ترتیب اولین و تنها معامله ی 
انجام شــده در روز نخســت فعالیت این تابلو توســط کارگزاری بانک 

تجارت به ثبت رسید.
علی نقوی مدیرعامل بورس انرژی ایران انجام نخســتین معامله برق 
تجدیدپذیر در بورس انرژی ایران را با قیمــت یک هزار و ۹۹۵ تومان و 
در حجم ۹۰۱ کیلووات ساعت اعام کرد و گفت: این عدد تقریبا نیمی 
از قیمت برق حرارتی را شامل می شــود و راه اندازی تابلو سبز در بورس 
انرژی امکان صادرات برق تجدیدپذیرها در شــرایط غیرپیک را فراهم 
کرده و با توجه به ناترازی گاز و سوخت در ایران این موضوع بسیار مهم 

و کلیدی است.
نقش آفرینی بانک تجــارت در این عرصه را می تــوان گامی در جهت 
حفاظت محیط زیســت و تولید انرژی پاک و بدون آلایندگی توصیف 

کرد.
بنابر اطاعات منتشر شده در این مراســم، صنایع مکلف به تامین یک 
درصد برق خود از انرژی های تجدیدپذیر شده اند و این رقم تا پنج سال 
آینده به پنج درصد افزایش خواهد یافت. بخش اداری دولت نیز موظف 
است سال اول ۵ درصد، و تا ۴ ســال ۲۰ درصد برق خود را از انرژی های 

تجدیدپذیر تهیه کند.

بانک ایران زمین میزبان متخصصان حوزه 
فناوری اطلاعات نظام بانکی کشور

نشست متخصصان حوزه فناوری اطاعات نظام بانکی کشور با میزبانی 
بانک ایران زمین در آخرین روز از اردیبهشــت ماه سال جاری با حضور 
نماینده کانــون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصــی و معاونین 

فناوری اطاعات بانک های خصوصی برگزار شد.
در ابتدای این دیدار سید محمد حسین استاد مدیر امور روابط عمومی 
بانک ایران زمین ضمن خوش آمدگویی از ســوی خانواده بزرگ بانک 
ایران زمین، حوزه فنــاوری اطاعات را حوزه ای بســیار حســاس و 
پراهمیت در نظام بانکی بیان کرد و گفت: در ســال های اخیر با رشــد 
فعالیت های مالی در فضای برخط و حضور انواع کســب و کارها در این 
بخش، مراودات مالی ســنتی جای خود را به اقتصــاد دیجیتالی داده 
اســت و این تغییر بزرگ، مســتلزم وجود متخصصان خبره در بخش 

فناوری و IT چون شما است.
فرهاد اینالوئی معاون فناوری اطاعــات بانک ایران زمین در این دیدار 
هم افزایی بانک ها در حوزه فناوری اطاعات را، نقطه قوت در بالا بردن 
کیفیت ارائه خدمات به مشتریان بیان کرد و گفت: افزایش تعامل میان 
بانک ها عاوه بر تبــادل و همفکری در طراحی ســرویس های جدید 
بانکی، باعث ایجاد ارزش افزوده برای مشــتریان بانک ها و نهایتاً کسب 

تجربه مطلوب از سوی آنان خواهد شد.
در ادامه این دیدار ضمــن بیان مباحث مختلف در حوزه IT از ســوی 
معاونین فناوری اطاعــات نظام بانکی، دغدغه هــای این حوزه مورد 

بررسی و همفکری قرار گرفت.

مدیرعامل توزیع برق پایتخت:
اسامی اداراتی که مصرف برق را کاهش ندهند 

اعلام می شود
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ بــا بیان اینکه ۲۰ 
درصد مصرف برق شــهر تهــران متعلق به بخش اداری اســت ، گفت: 
امســال هم اداراتی که در کاهش مصرف برق همکاری لازم را نداشته 
باشــند به دســتگاه های نظارتی معرفــی خواهند شــد و در صورت 
همراهی نکردن ممکن است نام آنها نیز جهت اطاع عموم منتشر شود.

»کامبیز ناظریــان« در باره رونــد مدیریت مصرف بــرق در اداره ها و 
نهادهای اجرایی تهران، اظهار داشت: ادارات و دستگاه های اجرایی در 

مدیریت بار انرژی کان شهر تهران نقش بسیار پررنگی دارند.
وی ادامه داد: بین ۱۵ تا ۲۰ درصد از مصرف برق شــهر تهران متعلق به 
بخش اداری اســت؛ به همین جهت بخش مهمــی از رویکرد ما در حوزه 
مدیریت پیک مصرف مربوط به حوزه اداری است.مدیرعامل توزیع برق 
پایتخت گفت: امسال هم همچون سال گذشته به همه اداره ها اباغ شده 
که موظف اند مطابق با مصوبــه هیئت دولت در ســاعت اداری اقدام به 
کاهش حداقل ۳۰ درصدی مصرف نســبت به دوره مشابه سال ۱۴۰۰ و 
حداقل ۶۰ درصدی نســبت به مصرف جاری در ساعت غیراداری کنند.

ناظریان افزود: طبیعتاً با ارزیابی های میدانی و بررسی لحظه ای داده های 
حاصل از کنتورهای هوشمند، وضعیت اداره ها رصد شده و دستگاه های 
اجرایی و اداره هایی که همکاری لازم را نداشــته باشند به دستگاه های 
نظارتی همچون اســتانداری تهران معرفی خواهند شــد.وی بیان کرد: 
همچنین در صورت همراهی نکردن، ممکن اســت نام اداره متخلف نیز 
جهت اطاع عموم منتشــر شود.مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ درباره اینکه آیا برق اداره های پرمصرف قطع خواهد شــد؟ 
خاطرنشان کرد: اولویت نخست برای ما تأمین رفاه و آسایش هموطنان 

است، به همین دلیل حفظ پایداری شبکه برق بسیار اهمیت دارد.
ناظریان گفت: بر این  اســاس و با توجه به وجود ســامانه های کنترل و 
پایش لحظه ای مصرف بــرق، درصورتی کــه اداره ای همکاری لازم را 
در اجرای مصوبه هیئت دولت نداشــته باشند نســبت به ارائه اخطار و 
مدیریت اضطراری بار و در صورت لزوم قطع برق اقدام خواهد شــد. در 
صورت قطع، وصــل جریان منوط به ارائه تعهد از ســوی بالاترین مقام 

دستگاه مزبور خواهد بود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:
در حال مذاکره برای واردات مستقیم گاز از 

ترکمنستان هستیم
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: در شرایط فعلی به دنبال واردات 
مستقیم گاز از ترکمنستان هستیم و اکنون سوآپ در حال انجام است.
مجید چگنی، در خصوص واردات مســتقیم گاز از ترکمنستان، اظهار 

کرد: این مساله در برنامه ما وجود دارد و در حال مذاکره هستیم.

وی با بیان اینکه اکنون ســوآپ گاز ادامه دارد، گفت: ســوآپ روزانه ۱۰ 
میلیون مترمکعب گاز ترکمنســتان هم در حال اجراســت و واردات گاز 
از ترکمنستان هم در دســتور کار اســت.معاون وزیر نفت در امور گاز با 
بیان اینکه شــرکت ملی گاز ایران در ســال ۲۰۲۲ با واردات گاز طبیعی 
از ترکمنستان با قرارداد سوآپ با شرکت ســوکار آذربایجان، ضمن ارتقا 
تجارت گاز با این کشور، موفق به برقراری مجدد جریان گاز از ترکمنستان 
به داخل کشور شــد، گفت: این مقدار گاز طبیعی از مبداء ترکمنستان به 
مقصد جمهوری آذربایجان )و نخجوان( ســوآپ می شود.چگنی چندی 
پیش نیز در نشستی خبری در پاسخ به ایسنا با اشاره به توافق برای تمدید 
قرارداد صادرات گاز با عراق، اظهار کــرد: تمهیدهای لازم برای پرداخت 
گازبهای عراق به ایران نیز در حال بررسی اســت و زمانی که این موضوع 
قطعی شد، قرارداد با این کشور تمدید می شــود. مطالبات گازی ایران از 
عراق هشت میلیارد یورو است.وی افزود: کشورهای پاکستان، افغانستان 
و عمان خواســتار واردات گاز از ایران هســتند و مذاکرات با این کشورها 
در دستور کار و درحال بررسی اســت که البته زیرساخت های لازم برای 

امضای قرارداد با برخی کشورها هنوز مهیا نیست.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشــاره به برنامه های صادرات گاز به 
کشورهای همسایه، از درخواست ترکیه برای افزایش مقدار واردات گاز 
از ایران خبر داد و گفت: کارشناسان دو کشــور در حال بررسی تمدید 

این قرارداد هستند و مذاکرات ادامه داد.

از ابتدای امسال
بیش از ۲ هزار انشعاب غیرمجاز آب در تهران 

شناسایی شد
 معاون امور مشترکان شرکت آب و فاضاب اســتان تهران گفت که از 
ابتدای امسال تا پایان اردیبهشت ۲ هزار و ۵۰۰ رشته انشعاب غیرمجاز 
آب توسط این شرکت شناسایی شــد.به گزارش شرکت آب و فاضاب 
استان تهران، »سید رســول باقری« افزود: یک هزار و ۷۳۲ رشته از این 

انشعاب های غیرمجاز، قطع و بقیه به مجاز بدل شد.
وی ادامه داد: همچنین در سال گذشــته در استان تهران نزدیک به ۱۸ 
هزار و ۵۰۰ انشــعاب غیرمجاز شناسایی شــد که ۱۰ هزار ۵۰۰ رشته 
قطع و نزدیک به هفت هزار و ۵۰۰ رشته به مجاز بدل شد.باقری درباره 
مناطقی که پارسال بیشــترین و کمترین میزان انشــعاب غیرمجاز را 
داشته اند، گفت: بیشترین میزان انشعاب غیرمجاز با ۶ هزار و ۳۸ رشته 
در محدوده آبفای غرب اســتان تهران و کمترین میزان با ۱۵۷ رشــته 
مربوط به نواحی زیرپوشــش آبفای منطقه یک بود.انشعاب غیرمجاز 
آب به انشعابی گفته می شــود که بدون پرداخت حق انشعاب و دریافت 
مجوز از طریق دخل و تصرف در تأسیســات آبرســانی و بدون امکان 
اندازه گیری حجم مصرف از آب اســتفاده می کند.بر اســاس ماده یک 
قانون مجازات استفاده کنندگان غیرمجاز از آب، هر شخصی که بدون 
دریافت انشعاب قانونی آب، به استفاده از آن اقدام و یا با داشتن انشعاب 
مبادرت به اســتفاده غیرمجاز کنــد، عاوه بر الزام بــه پرداخت بهای 
خدمات مصرفی و جبران خسارت و سایر حقوق مربوطه، به شیوه هایی 

که در نظر گرفته شده است، جریمه خواهد شد.
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 مالیات مقطوع بدون ارائه اظهارنامه با ورود به سامانه

 نحوه پرداخت مالیات عملکرد سال 1401 اصناف

خریدار  ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی در 
مورد نحوه پرداخت مالیات عملکرد سال ۱۴۰۱ 
اصناف و مشاغل گفت: بر اساس تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مســتقیم، اصناف و صاحبان 
مشاغل با ورود به سامانه مالیات به راحتی و بدون 
ارائه اظهارنامه می توانند مالیات خود را به صورت 

قطعی بپردازند.
مهدی موحدی بک نظــر، در مورد نحوه پرداخت 
مالیات مشــاغل و اصنــاف برای عملکرد ســال 
مالی ۱۴۰۱ گفت: بر اساس قانون نحوه پرداخت 
مالیات بر عملکرد اصناف و مشــاغل  از پنجشنبه 
۴ خرداد ماه شروع شــده و تا ۳۱ خرداد ماه ادامه 
دارد و امسال به شکل خیلی راحت و غیرحضوری 
از طریق ورود به ســامانه ســازمان امور مالیاتی 
صاحبان اصناف و مشاغل می توانند مالیات خود 

را بدون ارائه اظهارنامه به راحتی پرداخت کنند.
وی افزود: امســال طبق روال تا ۳۱ خرداد ماه که 
مهلت تســلیم اظهارنامه های مالیاتی صاحبان 
مشاغل برای عملکرد ســال قبل است، سازمان 
مالیاتــی برنامه ریــزی کرد تا دغدغــه صاحبان 
مشاغل رفع شود و در یک فرایند شفاف و عادلانه 
با اســتفاده از اختیار قانونی که برای سازمان امور 
مالیاتی در نظر گرفته شــده، این افراد می توانند 
از ظرفیت تبصره ماده ۱۰۰ قانــون مالیات های 
مســتقیم اســتفاده کنند و بدون ارائه اظهارنامه 
از طریق ســامانه الکترونیکی مالیــات خود را به 

صورت مقطوع مشاهده کرده و پرداخت کنند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: 
برای همه دارندگان کســب و کارهای کوچک و 
اصناف مختلف کسانی که زیر یک سقف درآمد و 
فروش داشته اند که این سقف به میزان ۶ میلیارد 
و ۷۲۰ میلیارد تومان برای ســال ۱۴۰۱ در نظر 
گرفته شده است، افرادی که در این سقف و کمتر 
از آن درآمد داشته اند، در قالب تبصره ۱۰۰ قانون 
مالیات ها می توانند وارد ســامانه شــده و مالیات 
مقطوع خود را ببینند و آن را به صورت یا حداکثر 
در ۴ قســط بپردازند و نیازی به ارائــه اظهارنامه 

مالیاتی هم ندارند.
وی گفت: اگر کســی بــا ورود به ســامانه میزان 
مالیات تعلق گرفته برای مشــاغل را قبول نکرد، 

در آن صورت بایــد اظهارنامه بدهــد و از توافق 
خارج می شــود و در آن صــورت اظهارنامه او با 
دقت توسط کارشناسان سازمان مالیاتی بررسی 

خواهد شد.
موحدی بک نظــر تصریح کرد: کلیــه دارندگان 
مشــاغل و فعالان اصناف می توانند به ســامانه 
https:// سازمان امور مالیاتی به نشانه مالیات من

my.tax.gov.ir وارد شده و ظرف دو سه دقیقه 
بــا دو کلیک در قالــب تبصره مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم، مالیــات تعلق گرفته به 

خودشان را ماحظه کرده و بپردازند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: 
تقریبا ۹۵ درصد اصناف و صاحبان مشــاغل در 
این طبقه بندی قرار می گیرنــد و با توجه به اینکه 
آخرین مهلت تــا پایان خردادماه اســت، توصیه 
می شود صاحبان مشاغل و اصناف هرچه سریع تر 
وارد ســامانه سازمان مالیاتی شــده و با مشاهده 

مالیات خود آن را بپردازند.
وی افزود: ســال گذشــته ۳.۱ میلیــون نفر از 
صاحبان مشــاغل و اصناف در قالب تبصره ماده 
۱۰۰ قانــون مالیات  مســتقیم، مالیــات خود را 
پرداخت کردند که این رقم نسبت به ۴ میلیون و 
۴۵۰ هزار واحد صنفی، حدود ۷۰ درصد اصناف 

را شامل می شود.
موحدی بک  نظر در مــورد اینکه برخی از اصناف 
اقدام به جمــع آوری کارتخوان هــا می کنند و به 
مشــتریان اجبــار می کنند کــه از طریق کارت 
به کارت کردن و یا پول نقــد هزینه خدمات آنها 
را بپردازنــد، گفت: بر اســاس نــگاه داده محور و 
هوشمند داده بنیان تمام اطاعات تراکنش های 
بانکی صاحبان مشــاغل و کســب و کارها و همه 
مردم جمع آوری شــده و تراکنش ها بر اســاس 
الگوریتم خاصی تعریف و شناســایی می شــود 
و کســانی که فرار مالیاتی دارند و یا از دســتگاه 
کارتخوان استفاده نکرده اند، شناسایی می شوند 
و مالیــات متعلق به آنهــا طبــق آن الگوریتم ها 
محاســبه و اخــذ می شــود و نیــازی بــه فقط 

تراکنش های دستگاه های کارتخوان نیست.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در مورد اینکه 
آیا قانون مالیات بر مجموعه درآمد تصویب شده 

است که بخواهید از مجموعه تراکنش ها مالیات 
بگیرید، گفت: برای صاحبان اصناف و مشــاغل 
پرونده مالیاتی باز شده است و آنهایی که حساب 
آنها را رسیدگی کنیم، اگر پرونده نداشته باشند 
برایشــان باز می کنیم و ما می خواهیم با کسانی 
که فرار مالیاتــی دارند مقابله کنیــم، بنابراین 
اطاعات همه افراد چه صاحبان مشــاغل و چه 
اصناف و دیگران را بررســی و حســاب هایی که 
تجاری اســت شناســایی می کنیم و بر اساس 
تراکنش هــا و تشــکیل پرونده مالیاتــی از آنها 

مالیات می گیریم.
وی در مــورد فــرار مالیاتی برخــی بنگاه های 
اماک و خودرو که به معامــات قولنامه ای روی 
می آورند و مبالــغ را به صــورت کارت به کارت 
جابجا می کننــد، گفت: برخــی از صنوف طبق 
قانون الزام در به  کارگیری دســتگاه پوز یا پایانه 
فروشــگاهی ملزم هستند بر اســاس جزء ۲ بند 
)ز(، تبصــره ۶، قانون بودجه ۱۴۰۱ پزشــکان، 
پیراپزشــکان، مامایــی، دندانپزشــکی، وکا و 
مشــاوره خانواده الزام دارند دستگاه کارتخوان و 
پوز نصب کنند و کسانی که از آن استفاده نکنند، 
از شمول تبصره ۱۰۰ خارج می شوند و باید حتما 
اظهارنامه مالیاتی بدهند و بــه اظهارنامه آنها به 

دقت رسیدگی می شود.
موحدی بک نظر گفــت: طبــق الگوریتم هایی 
که در ســازمان مالیاتی طراحی شــده اســت، 
حســاب های تجاری و یا مشــکوک به تجاری با 
تراکنش های بالا شناســایی می شود و همچنین 
کســانی که با کارت هــای اجاره ای بــه فعالیت 
تجاری می پردازند، براســاس همین الگوریتم ها 

شناسایی می شوند.
ســخنگوی ســازمان امــور مالیاتــی از مردم 
درخواست کرد به هیچ وجه شــماره حساب و یا 
کارت بانکی خود را در اختیار دیگران قرار ندهند 
و یا آن را اجــاره ندهند، چون طبــق قانون تمام 
مبادلات هر شــماره حســاب و کارت شناسایی 
و مشمول مالیات می شــود و افراد با اجاره دادن 
شماره حســاب و یا کارت بانکی خود به صاحبان 
مشــاغل، درواقع خود را به دردســر می اندازند و 

مالیات آن را باید طبق قانون پرداخت کنند.

صنعت و معدن

مدیر عامل بانک صنعت و معدن 
در مراســم افتتاح شعبه گرمسار 
این بانــک همزمان با ســالروز 
آزادسازی خرمشــهر، مهمترین 
هدف این بانک را خدمت رسانی 
مطلوب در تمامی نقاط کشور به 
تولیدکنندگان به خصوص طرح 
های دانــش بنیان عنــوان کرد 
و گفت: در سال گذشــته ۴ هزار 
و ۶۶۸ میلیارد ریال در قالب ۳۲ 
فقره تســهیات از ســوی بانک 
صنعــت و معدن به طــرح های 
دانش بنیان در اســتان سمنان 

پرداخت شده است.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
صنعت و معدن، مراسم افتتاحیه 
این شــعبه با حضور مدیرعامل، 
جمعی از اعضــای هیات مدیره و 
هیات عامل و مدیران ارشد بانک 
صنعت و معدن، معاون استاندار 
سمنان و فرماندار گرمسار برگزار 

شد.
در ابتدای این مراســم دکتر علی 
خورســندیان ضمــن تبریــک 
دهه کرامت و ســالروز آزادسازی 
خرمشــهر، افتتاح شــعبه بانک 
صنعــت ومعدن در ایــن منطقه 
را اقدامــی اثر گذار در راســتای 
خدمت رسانی به تولیدکنندگان 
و کارآفرینــان و مردم گرمســار 
ارزیابی کرد و افــزود: امیدواریم 

با ایــن اقــدام زمینه 
دسترسی مشتریان به 
خدمات متنــوع بانک 
صنعــت و معــدن در 
این شهرســتان بیش 
از پیش فراهم شــود و 
بتوانیم در اســرع وقت 

به تمامی درخواســت ها پاســخ 
مناسب بدهیم.

وی ادامــه داد: البته تمرکز بانک 
صنعــت و معدن به عنــوان یک 
بانک تخصصی روی شعبه داری 
نیست و با توسعه خدمات نوین و 
بانکداری دیجیتال هر صنعتگری 
می تواند یک شعبه مجازی از این 
بانک را در محل کار خود داشــته 

باشد.
بیــان  خورســندیان  دکتــر 
داشــت: بانک صنعــت و معدن 
در بخش هــای مختلــف مانند 
نیروگاه ها، شرکت های فولادی، 
پتروشیمی، کاشی و سرامیک و 
دانش بنیان ها بــه منظور تامین 
مالی تســهیات ریالــی و ارزی 

پرداخت کرده است.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن 
گفت: در مجموع بــه طرح هاي 
به بهــره بــرداري رســیده، در 
حال اجرا و متقاضی ســرمایه در 
گردش این اســتان بیش از ۱۱۶ 
هزار میلیــارد ریال تســهیات 

برای تامین مالی ۲۸۲ 
طرح تولیدی پرداخت 
شــد که پرداخت این 
زمینــه  تســهیات 
بــرای  اشــتغالزایی 
۵ هــزار و ۴۶۴ نفــر را 

فراهم کرده است. 
مدیرعامل بانک صنعت و معدن 
با اشــاره به فعالیــت واحدهای 
تولیدی مختلف در استان سمنان 
و وجود پتانســیل بســیار برای 
توسعه این صنایع عنوان داشت: 
با وجود چنیــن ظرفیتی انتظار 
داریم گردش مالی مناســبی در 
این شــعبه جریان یابد و امکان 
بهره مندی فعــالان اقتصادی از 
خدمات و تســهیات این بانک با 

سهولت بیشتری فراهم شود.
وی تاکید کرد: این استان دارای 
معادن مختلفی است که قابلیت 
سرمایه گذاری و توسعه صنعتی 
بیشتر را دارند و می توان صنایع 
تبدیلی معدنی و فرآوری را در این 

منطقه گسترش داد.     
وی تصریــح کرد: بدون شــک با 
حمایت دســتگاه هــای اجرایی 
و دولتی شهرســتان و همچنین 
کارآفرینــان و تولیــد کنندگان 
فعــال در ایــن منطقه شــاهد 
تعامل موثر جهــت جذب منابع 
در راســتای خدمت رسانی بهتر 

و تحــول اقتصادی ایــن منطقه 
خواهیــم بــود.در این مراســم 
شهرســتان های  مردم  نماینده 
گرمســار و آرادان در مجلــس 
شــورای اســامی با اشــاره به 
استقرار ۵۵ درصد صنعت استان 
سمنان در گرمســار، عنوان کرد: 
ایجاد شعبه بانک صنعت و معدن 
در گرمســار اقدامی ارزشمند در 

حمایت از تولید است. 
اردشــیر مطهری در این نشست 
افــزود: پرداخــت تســهیات 
در حمایــت از تولیــد و تامیــن 
نقدینگــی از نکات مهــم و نقطه 
قــوت در بانک صنعــت و معدن 

است. 
وی افزود: تامین نیروی انســانی 
برای شــعبه تازه تاسیس بانک 
صنعــت و معدن گرمســار نیز با 
اهتمام ویژه ای پیگیری می شود.

کــرد:  تاکیــد  مطهــری 
سرمایه گذاران، ســربازان پیاده 
نظــام اقتصــاد هســتند و باید 

حمایت شوند. 
وی بیان کــرد: اداره  کل صنعت، 
معدن و تجارت استان سمنان با 
افزایش تفویض اختیارات حوزه 
صنعت و معدن بــه اداره صنعت، 
معــدن و تجــارت شهرســتان 
گرمسار در تسریع و تسهیل امور 

صنعتگران مساعدت نماید.

ح تولیدی مهمترین دستاورد بانك صنعت و معدن در سمنان، تامین مالی 282 طر

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


